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PREMALO UČINKOVITO

. — Saj smo strukturo zaposlenih popravili! Zaposlili smo tegale mladega inženirja, pa 
se produktivnost ni prav nič povečala!

Karikatura: ANDREJ NOVAK
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OB SEJI PLENUMA RO SINDIKATA DELAVCEV STORITVENIH DEJAVNOSTI:

TEMELJIT ODGOVOR
INFORMACIJA: sredi minulega tedna se je sestal na plenarno zasedanje RO 

sindikata delavcev storitvenih dejavnosti Slovenije, da t&.proučil problematiko teh de
javnosti v pogojih uresničevanja družbeno ekonomske reforme ter da bi se sindikalni 
delavci dogovorili o svojih nalogah pri razreševanju problemov. In lahko rečemo, da 
je plenum popolnoma uspel. Ne samo vestno zbrano gradivo, temveč tudi podrobna in 
vsestranska razprava sta zagotovila polno učinkovitost v oblikovanju stališč. Spričo 
obsežne problematike tokrat sicer ne bomo mogli v celoti povzeti razprave in se bomo 
omsjili samo na nekatere probleme in stališča, k drugim pa se borno vračali v prihod
njih številkah našega lista.

Mimo tega pa je plenarno zasedanje RO sindikata delavcev storitvenih dejavnosti 
Slovenije odločilo, da naj bi bil občni zbor republiškega odbora 10. in 11. maja letos v 
Ljubljani.

Na splošno sodeč: gospodar
ska reforma je pozitivno vpli
vala na gospodarjenje delovnih 
kolektivov storitvenih dejavno
sti in jim razkrila možnosti za 
intenzivnejši razvoj. Pa ne gre 
:e za okrepitev materialne baze, 
k: jo je povzročila prerazdelitev 
dohodka, temveč tudi za števil
ke ukrepe delovnih organizacij 
ta povečanje produktivnosti, za 
%]j ekonomično, in rentabilno 
Proizvodnjo in poslovanje.

Res pa je po drugi strani tudi 
da so se ukrepi reforme ze

lo različno odrazili. Zato si tu
di velja pobliže ogledati neka
tere najbolj značilne elemente 
doseženih gospodarskih rezulta
tov.

• Trgovina: čisti dohodek
se je ob tričetrtletju lani.-v pri
merjavi z istim obdobjem prejš
njega leta povečal za 45 %. Ude
ležba trgovinskih organizacij v 
neto produktu, neupoštevaje 
prometni davek, se je povečala 
na 70 %, medtem ko je še leto 
poprej znašala 64 %. Osebni do
hodki so porasli za 43 %, osta-ri
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Škodljive obljube
Gospodarstveniki pravijo, da se bo prav letos razplam

tela odločilna bitka za reformo, in da je njen izid v naj
večji meri odvisen od organov in ljudi, ki odločajo: od 
samoupravnih organov v delovnih skupnostih, od pred
stavnikov politično-teritorialnih skupnosti v skupščinah. 
Tudi od ljudi torej, ki jih te dni predlagamo kot možne 
kandidate za izvolitev v skupščine politično-teritorialnih 
skupnosti.

Če je odločitev letošnje bitke za reformo tudi v rokah 
bodočih odbornikov in poslancev skupščin, bi morali le-ti 
še pred volitvami razložiti občanom, kako jo nameravajo 
izvojevati. Toda večina evidentiranih kandidatov za zdaj 
še molči, češ, kako naj govorimo o svojem bodočem delu, 
če pa skupščine še niso oblikovale trdnih programov raz
voja svojega območja. Zato pa se z druge strani po prsih 
trkajo tisti kandidati, ki so s »trkanjem .na prava vrata« 
v preteklosti »veliko storili« za razvoj »svojega podjetja« 
in »svoje občine«. In ne brez uspeha! V občinah, ki re
lativno zaostajajo za povprečnim razvojem republike, je 
še vedno močno zakoreninjeno prepričanje, da si je mo
goče ustvarjati trdno materialno osnovo za hitrejši razvoj 
le z obsežnimi investicijami, z gradnjami novih tovarn — 
kot včeraj, v času ekstenzivnega razvoja našega gospodar
stva. Zato so v takšnih občinah ljudje celo naklonjeni kan
didatom, ki so še včeraj »znali izvrtati denar« in s sa
nacijskimi krediti rešiti to ali ono podjetje.

Prav zato pa je treba jasno povedati: zelo napak in po
litično škodljivo bi bilo, če bi delovni ljudje vpisali na 
volilne liste tudi takšne kandidate za skupščine, ki zasto
pajo nazore in ideje, ki jih je gospodarska reforma že za
vrgla.

Poudarjanje potreb po novih investicijah ali pa celo 
°bljub o izgradnji novih industrijskih objektov, ki jih 
radodarno dajejo nekateri kandidati, so samo slepilo za 
°či tistih volivcev, ki želijo, da bi se tudi njihov kraj hitre
je približal gospodarsko razvitejšim krajem. Jasno je nam
reč, da v današnjih razmerah ne moremo vlagati in zato 
ne bomo vlagali sredstev tja, kjer to nekdo želi. temveč 
samo tja, kjer bodo vložena sredstva dala najboljše rezul- 
late za naše celotno gospodarstvo. Vsa gospodarstva v 
svetu se razvijajo predvsem ob upoštevanju, prirodnih bo
gastev posameznih področij, njihove lege in prometnega 
°mrežja. Drugačno usmerjanje gospodarstva ne pelje na- 
Prej! Bitka z ekonomsko logiko družbenega razvoja je 
vnaprej izgubljena za vse tiste, ki jo začno.

Zaradi tega je jasno, da moramo pri izbiri kandidatoif 
z,a skupščine, ki bodo jutri odločale o nadaljnji poti na- 
??3a gospodarstva, dati vrednost tistim, ki razumejo. naše 
‘‘jrše družbeno ekonomske interese in odkloniti tiste kan- 

''da.te, ki trosijo nerealne obljube, obljube — ki so v očit- 
.‘ern nasprotju s cilji gospodarske reforme, s tem pa tudi

nasprotju z interesi delovnih ljudi.
VINKO BLATNIK
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nek dohodka za delitev na skla
de pa se je povečal za 68 %.

• Gostinstvo in turizem: či
sti dohodek gostinskih organiza
cij je v omenjenem obdobju po
rasel za 27 %, organizacij za tu
ristično posredovanje pa za 
87 %. Osebni dohodki so se v go
stinstvu povečali za 44 %, v or
ganizacijah za turistično posre
dovanje za 88 %, ostanek do
hodka za delitev na sklade se 
je v gostinstvu povečal za 7 %, 
v organizacijah za turistično 
posredovanje za 100 %.

• Družbena storitvena obrt:
porast družbenega proizvoda je 
do konca septembra lani v pri
merjavi z istim obdobjem prejš
njega leta , znašal 6 %. Delovne 
organizacije so po podatkih tri- 
četrtletne realizacije lani zadr
žale razmerje prejšnjega leta, to 
je 76 % za osebne dohodke in 
24 % za sklade, pri čemer so po
rasli realni osebni dohodki za
poslenih za 4 %.

@ Komunalno gospodarstvo:
realni osebni dohodek na zapo
slenega se je v omenjenem ob
dobju dvignil za 2 %, čeprav so 
znašali prihranki na material
nih stroških kakih 8 % in če
prav se je povečala udeležba 
sredstev za osebne dohodke v 
neto produktu s predlanskih 
73 % na lanskih 75 %.

(Nadaljevanje na 2. strani)
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• STR. 2: 
OBRAČUN 
DVEH LET

© STR. 3:
NA SKUPNEM 
IMENOVALCU

STR. 4:
PREBUJENA
EKONOMSKA
TENKOČUTNOST

STR. 5:
JESENIŠKI PREROK

SEJA PREDSEDSTVA 
REPUBLIŠKEGA ODBORA 
SINDIKATA DELAVCEV, 
DRUŽBENIH I
DEJAVNOSTI:

ŽEJNE 
PREPELJA
TI PREK 
VODE
PERSPEKTIVNEMU SISTEMU : 
FINANCIRANJA IZOBRAZB- ! 
VANJA NE MORE BOTROVA
TI NASA SEDANJA PREZA

DOLŽENOST
Minuli torek je predsed

stvo republiškega odbora 
sindikata delavcev družbe
nih dejavnosti Slovenije ob
ravnavalo spremenjen osnu
tek zakonskega predloga o 
financiranju izobraževanja 
in vzgoje v SR Sloveniji. 
Ta forum je že nekajkrat 
razpravljal in izoblikoval 
svoja stališča v z,vezi s fi
nanciranjem vzgoje in iz
obraževanja. Člani predsed
stva so tokrat poslušali in
formacijo o spremembah, ki 
jih prinaša novi osnutek, ter 
spremembah, ki jih je v pr
vi — a ne dokončni — ob
ravnavi predlagal Izvršni 
svet. Seznanili pa so se tudi 
z novo kvantifikacijo.

V razpravi pa so opozorili, 
da je predlagatelj osnutka za
kona sifcer v marsičem upo
števal predloge, ki so se izobli
kovali v široki javni razpravi in 
tudi v sindikatih, marsičesa pa 
tudi ni upošteval, zaradi česar 
se bo verjetno sindikatom težko 
v celoti solidarizirati s takim za
konom. Predvsem velja opozori-

(Nadaljevanje na 7. strani)
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STR. 6:
OBSEŽNE NALOGE 
V ZAPOSLOVANJU

STR. 8:
SE ENKRAT: 
»ZAPELJIVI 
BLISC ŠTEV i LIC«

. ..

ZAPISEK S SEJE PREDSEDSTVA RO SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE IN RUDARSTVA

»KRATEK STIK« V ENERGETIKI
Predsedstvo republiškega odbora sindikata delavcev 

industrije in rudarstva je na svoji seji minuli ponede
ljek obravnavalo več aktualnih vprašanj, med njimi 
tudi razmere v premogovništvu. Neposreden povod za 
to razpravo je bila peticija občnega zbora sindikalne 
podružnice zagorskih rudarjev, naslovljena na republi
ško skupščino in na RO sindikata delavcev industrije 
in rudarstva. Zagorski rudarji v njej zavračajo sleherno 
odgovornost za izredne težave njihovega rudnika, saj 
ves dohodek uporabijo samo za osebne dohodke in jim 
niti dinar več ne ostane za sklade. Ob tem, po mnenju 
zagorskih rudarjev, pristojni organi sicer veliko raz
pravljajo o razmerah v premogovništvu, vendar pa pri
zadetim delovnim organizacijam ne dajejo nobene kon
kretne pomoči.

B
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Predsedstvo RO sindikata de
lavcev industrije in rudarstva 
pa je ugotovilo, da očitki, na
slovljeni tudi na republiški od
bor. nikakor ne držijo. Prav RO 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva je namreč na pobudo 
sindikalnih podružnic zasavskih 
rudnikov načel temeljito raz
pravo o možnostih integracije

prizadetih rudnikov s trbovelj
sko termoelektrarno in ljubljan
sko Toplarno. Po teh predlogih 
bi z minimalnimi vlaganji poce
nili proizvodnjo premoga v za
gorskem in trboveljsko-hrastni- 
škem rudniku, obenem pa vpli
vali na pocenitev električne 
energije, ki jo bo proizvajala 
razširjena trboveljska termo

elektrarna oziroma ljubljanska 
toplarna. Pri tem je RO sindi
kata delavcev industrije in ru
darstva dosegel tudi to, da se je 
nadaljnja razprava prenesla na 
edino pristojno mesto, v skup
ščino SR Slovenije. Gre nam
reč za celovito razreševanje pro
blemov energetike v naši repub
liki. Taka prizadevanja pa je 
pripravljen sofinancirati tudi 
republiški sklad skupnih gospo
darskih rezerv.

Kakor pa je zdaj mogoče 
ugotoviti, vsak od prej naštetih 
partnerjev vleče na svojo stran. 
V elektrarnah se izgovarjajo na 
zakon o elektrogospodarstvu, ki 
naj bi bil kriv. da ne morejo re
alizirati dogovorov. Rudnika Tr- 
bovlje-Hrastnik in Zagorje še 
kar naprej predvidevata vsak 
svojo separacijo, čeprav je ne 
potrebujeta, ker bo vsaj 70 Vc 
njunega premoga porabila nova 
trboveljska termoelektrarna, za 
preostale količine pa zadostujejo 
sedanje separacije. Ker je tako, 
tudi posebna strokovna skupina, 
ustanovljena na pobudo zainte
resiranih kolektivov, ne more

izdelati potrebnih projektov, ker 
ne ve. kako naj uskladi tako 
različne interese.

Predsedstvo RO sindikata de
lavcev industrije in rudarstva je 
zato obsodilo takšne težnje, ko 
vsaka stran zagovarja zgolj last
ne interese, obenem pa ne spo
štuje skupnih dogovorov in vso 
krivdo za težave skuša prevaliti 
na druge. Poudarilo je, da dq 
takšnega »kratkega stika v gla
vah in v energetiki« prihaja za
radi tega, ker še zmeraj gre za 
dogovore v ožjem krogu, tako 
da prizadeti kolektivi pravza
prav še zdaj ne vedo povsem 
natančno, o čem vse so se do
slej pogovarjati njihovi pred
stavniki.

Zato bi po mnenju predsed
stva RO sindikata delavcev in
dustrije in rudarstva morali iz
vršni odbori obvestiti vse člane 
kolektivov o namenih nredlaga- 
ne tehnološke integracije, obe
nem pa vztrajati pri sprejetih 
dogovorih. Samo tako bo mo
goče poceniti proizvodne stroške 
in s tem vplivati tudi na živ
ljenjsko raven rudarjev. -mG
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Jože Kepic
vratar v tovarni gumijevih izdelkov 
Sava Kranj
• Povejte, kako boste prišli do stanova

nja?

Približno pred enajstimi leti sem. se zaposlil v tovarni gumi
jevih izdelkov SAVA v Kranju. Tedaj sem stanoval doma, v 
Zgornjem Brniku. Ze pri dvaindvajsetih letih sem se poročil 
in se preselil k ženi, ki je živela v skromni sobici. In takoj naj 
dodam, da v tej sobici živiva še danes, samo da še z-dvema 
otrokoma. V tovarni, kjer delam, sem sicer takoj po zaposlitvi 
vložil tudi prošnjo za stanovanje in res so mi že naslednje leto 
dodelili trisobno stanovanje, toda .moral 'sem ga odkloniti, ker 
je bilo predrago, razen tega pa so mi to stanovanje dodelili pod 
pogojem, da moram imeti še podnajemnika. Spet sem bil pri 
starem. Medtem sem doživel tudi hudo prometno nesrečo in 
sem izgubil roko. Zavoljo tega sem se moral posloviti tudi od 
poklica vulkanizerja ter sem postal vratar. Ko sem bil v bol
nišnici, sem se ob spodbujanju ženinega očeta odločil za gradnjo 
hiše. Kupil sem si parcelo in začel z gradnjo. Precej nevšeč
nosti je bilo, zlasti s cementom, opeko pa sem si kar sam izdelal. 
In ker sem bil brez roke, so mi pomagali graditi tudi pri
jatelji. Lani je bila hiša že pod streho. Zdaj čakam, da mi bodo 
v tovarni posodili milijon, pa tudi žena je. v svojem podjetju 
zaprosila za pol milijona. Tako si bom svoj dom lahko dokončno 
uredil.

Gusti Sušinsky
fakturistka v servisu Slovenija avto, 

cesta
• Stanovanja še nimate. Kako mislite, da 

boste prišli do njega?

Moj fant bo prihodnji teden slekel vojaško suknjo in se spet 
zaposlil v svojem prejšnjem podjetju. To so mu vsaj obljubili 
v ljubljanskem podjetju Sumi. Potem naj bi se poročila. Zdaj 
stanujem pri njegovih starših, ki so nama tudi obljubili, da bi 
za nekaj časa lahko imela kar pri njih streho nad glavo. Veva 
pa, da dolgo tako ne bo šlo, kajti še dva sta pri hiši, ki bosta 
tudi terjala stanovanje, najprej tam, kjer sta že zdaj doma. 
Zato sva že veliko razmišljala o tem, kako naj bi prišla do 
stanovanja. V mojem podjetju za zdaj ni možnosti, da bi ga 
dobila. V njegovem podjetju ni nič bolje. Ostaja nama torej 
samo to,^da zanj varčujeva. Če pa pomislim na tistih sedem ali 
osem milijonov, kolikor bi potrebovala za stanovanje, me kar 
stisne pri srcu. Pod sedanjimi kreditnimi pogoji bi morala vsaj 
tri ali štiri leta celo »plačo« dajati na stran, da bi na osnovi 
privarčevanega zneska lahko dobila kredit za nakup stanovanja. 
Upam pa, da se bodo pogoji vsaj malo spremenili nama podob
nim v prid.

Ampak vseeno: druge rešitve ni in treba bo ugrizniti tudi 
v to kislo jabolko. Končno pa sva oba še mlada in nobena juha 
se ne poje tako vroča, kot se skuha, mar ni tako?

Ljubljana, Tržaška

Rupnik Stanko
član delavskega sveta tovarne kolek- 
torjev, Idrija
• Ali že imate svoje stanovanje In kako 

rešuje stanovanjski problem delavcev 
vaše podjetje?
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Svojega stanovanja še nimam, pač pa stanujem pri materi g
v vojašnici na Črnem vrhu, od koder hodim vsak dan 16 km da- |§
leč v službo. Imam pa še zasilno sobo v podjetju, kjer prespim, §§
kadar delam v popoldanski izmeni. Upam, da mi bodo gmotne g
razmere v prihodnjem času omogočile, dat si bom zgradil sta- s
novanje ali celo hišico. Seveda bo treba dd tedaj rešiti še celo g
kopico problemov, kot so lokacija zemljišča, gradbeni material g
in ne nazadnje tudi moja finančna sposobnost. Sedaj zaslužim. M
le kakih 80.000 S-din, pa se sprašujem, če bom s tem denarjem g
sploh lahko kaj prihranil za gradnjo. g

Podjetje sicer daje sredstva za gradnjo stanovanj iz svojega s 
stanovanjskega sklada, vendar je višina tega zneska odvisna od. g 
števila prijavljenih interesentov. Do sedaj je podjetje namenilo g 
za gradnjo stanovanj 6 milijonov S-din kot kredit z odplačilom g, 
na 25 let in z 2-odstotno obrestno mero. g

Torej vidite, da pot. do stanovanja ni lahka, zato mi ne g 
preostane nič drugega, kot da čimveč delam in si s tem. čimveč g 
prihranim. Povrhu vsega pa moram biti še naprej precejšen g 
optimist, da mi ne splahne pogum. g

Peter Gartner
referent za nagrajevanje v tovarni 
elektromotorjev Iskra v Železnikih
• Ce še nimate stanovanja, kakšno je va

še upanje, da ga boste imeli?

Stanovanje, sicer bolj skromno, že imam pri materi, kjer 
živim z ženo in dvema otrokoma. Ker je naša tovarna, ko nam 
je ameriški kupec odpovedal nakup elektromotorčkov, zašla v 
precejšnje težave, zdaj zaslužim komaj 60,000 S-din. V normal 
n ih pogojih poslovanja pa bi zaslužil blizu 100.000 S-din. Zait 
je po svoje, še srečg. da je tudi žena zaposlena. Ves prihranjen' 
denar, ki pa ga ni veliko, porabimo za obnovo že. zelo stare 
hiše. Potreboval bi vsaj milijon in pol. S-din posojila, da bi. *»' 
lahko stanovanje primerno uredil za nekoliko daljše obdobje 
Toda v tovarni, kier sem zaposlen si trenutno tega denarja ši 
ne morem, izposoditi, ker imamo na spisku še blizu 80 veliko 
bolj upravičenih prosilcev za stanovanje, kot pa sem sam. Sicer 
pa zdaj na to niti toliko ne mislim. Za vse člane kolektiva Iskre 
v Železnikih je zdaj najpomembneje, kako se bomo izvlekli iz 
težav.
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BO r‘ BCNEM zboru sindikalne podružnice tovarne
\ -NIH IZDELKOV MAJŠPERK:

Obračun dveh let
Velika dvorana ob Tovarni volnenih izdelkov Maj

šperk že dolgo ni bila tako polna kot minulo soboto. 
Občnemu zboru sindikalne podružnice je rtamreč priso
stvovala velika večina zaposlenih. Udeležili so se ga 
tudi upokojenci in številni gostje. Kolektiv Tovarne 
volnenih izdelkov Majšperk namreč slavi te dni tride
seto obletnico, kar je dalo občnemu zboru sindikalne 
podružnice še posebno svečano obeležje.

Kljub skrbno pripravljene
mu obračunu dela sindikalnega 
odbora za minuli dve leti in 
proslavi pomembnega jubileja 
je bilo v Majšperku čutiti, da ni 
prišlo do tistega sproščenega in 
temeljitega razgovora iz oči v 
oči, ki naj bi bil v bistvu namen 
takega sestanka. Točneje reče
no: k besedi so se oglašali ie 
vodilni delavci, česar jim seveda 
nihče ne očita, nasprotno, saj 
je prav, da v sindikatu pove 
vsak svoje, veliko manj pa so 
bili zgovorni neposredni proiz
vajalci. Skoda . 
v ;,» Težko bi dejal, da nismo 

ničesar pametnega storili v mi
nulem obdobju. Priznati pa je 
treba, da bi lahko napravili ve
liko več, če bi' se svoje odgo
vornosti nekoliko bolj zavedali,« 
je v uvodu poudaril Franc Zem
ljič, predsednik izvršnega od
bora sindikalne podružnice. »V 
dobro si lahko štejemo, da smo 
najtežje probleme v podjetju 
reševali skupno z organi uprav
ljanja in da je bila povezava, 
naše sindikalne podružnice s 
podjetjem uspešna. V dobro Si 
upravičeno smemo šteti tudi or
ganizacijo konference samo
upravljavcev, čeprav rezultati 
zaostajajo za pričakovanjem, saj 
je bila razprava, o vprašanjih 
proizvodnje več kot skrom- 
na.,.«

Občni zbor sindikalne pod
ružnice v Majšperku je med 
drugim dregnil tudi v probleme 
nagrajevanja. Člani, ki so v 
razpravi srdelovali, so poudari
li, da je prav vprašanje stimula
tivnega pravilnika ena' izmed 
najpomembnejših nalog bodoče
ga Izvršnega odbora sindikalne 
podružnice in seveda komisije 
za sestavo in izpopolnjevanje 
pravilnika o delitvi osebnih do
hodkov.

»Ze dosedanja merila pome
nijo korak naprej v nagrajeva
nju«, je bilo slišati v Majšper
ku, »pa vseeno še ne moremo

govoriti o pooolnem sistemu 
nagrajevanja po delu v proiz
vodnji in tudi ne v službah, saj 
nekateri vodilni delavci niso sti
mulirani za svoje delo. Med 
drugim se bomo morali tudi po
truditi. da bomo v bodoče neko
liko bolj stimulirali izobraževa
nje naših delavcev. Če - tega ne 
bomo napravili, bo splahnelo še 
tisto skromno prizadevanje na
ših delavcev, da se strokovno 
iznopolnjujejo. Primerilo se je 
namreč, da so nekateri člani na
še delovne skupnosti uspešno 
opravili različne strokovne te
čaje, njihovi osebni dohodki pa 
so ostali nespremenjeni.«

Na dan občnega zbora sindi
kalne -"družnice in proslave v 
Majšperku je padla tudi marsi
katera pikra na račun veljavnih

Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV

S HRASTNIK:
»V sedanjem obdobju pomeni 

samoizobraževanje, intenziv
nejše spremljanje sindikalnega 
in drugega tiska enega izmed 
bistvenih pogojev za uspešnej
še delovanje članov sindikal
nih organizacij« — menijo v 
hrastn iškem sindikalnem sve
tu. Zato so sklenili sindikalnim 
organizacijam pomagati pri 
razširjanju glasila Delavska 
enotnost pa tudi drugega čtiva 
in publikacij. Prihodnje dni bo 
namreč sindikalno vodstvo 
sklepalo o tem, da pusti sin
dikalnim podružnicam večji 
del članarine, kot so ga imele 
doslej, in sicer od 1 do 3 od
stotke od pobrane članarine. 
Tako povečan del sredstev pa

predpisov, ki naši tekstilni in
dustriji bolj škodujejo kot ko
ristijo. Tekstilne tovarne so 
namreč še vedno prisiljene iz
važati svoje blago s krepko iz
gubo, mednje šteje seveda tudi 
Majšperk, istočasno pa uvažamo 
po astronomsko visokih cenah 
blago, ki kvalitetno ne dosega 
domačih izdelkov. S tako poli
tiko delamo medvedjo uslugo 
po eni plati potrošniku, po dru
gi pa tekstilcem'

»Zakaj bo naša družba spet 
uvozila za 60 milijonov dolarjev 
raznega blaga, čenrav ga imamo 
na zalogi več kot dovolj,« je na 
občnem zboru vprašal Franc 
Zemljič, predsednik sindikalne 
podružnice. »Zakaj dovoljujemo 
uvoz blaga, ko pa vemo, kako 
močno so lani porasle zaloge? 
Če bi šlo za uvoz cenejšega ali 
kvalitetnega blaga, kot pa ie 
blago domačih proizvajalcev, bi 
bil ta uvoz razumljiv. Tako 
pa ... Jasno je, da ni vsega kri
va samo trgovina. In mislim, 
da bi morali tudi o tem proble
mu nekoliko več razpravljati 
naši samoupravni organi in na
ša sindikalna podružnica ter od 
pristojnih terjati, da spremene 
tako politiko...« A_ ULAGA

bi morale sindikalne organi- 
nizacije nameniti v prvi vrsti 
za razširitev Delavske enot
nosti med članstvom. Za zdaj 
bodo prejemali Delavsko enot
nost vsi člani izvršnih odborov 
sindikalnih organizacij.

Sedanje ugotovitve, da sin
dikalno členstvo ne pozna šir- 
?3 problematike sindikalnega 
delovanja, da je pomanjkljivo 
obveščeno o prizadevanjih 
sindikatov, zlasti pri uveljav
ljanju gospodarske in družbe
ne reforme, si v Hrastniku 
razlagajo tudi po tem, da sa- 
moizobraževanje, bolj konti
nuirano zasledovanje bodisi 
dnevnega ali periodičnega ti
ska, še ni postalo sestavni del 
delovnje sindikalnega član
stva. Marsikdo si razen radij
skega sprejemnika nikakor ne 
more privoščiti še izdatkov za 
tisk in drugo čtivo, zato pro
učujejo možnosti, da bi vsem 
tem posredovali vsaj nMhovo 
sindikalno glasilo. M. V.

Z OBČNEGA ZBORA SINDIKATA ANHOVSKIH CEMENTARJEV

VEC humanosti
V MEDSEBOJNE ODNOSE

Anhovski cementarji so občni zbor svoje sindikalne 
organizacije sklicali v času, ko so v podjetju izvajali 
nekatere večje in neodložljive remonte. Mnogi delavci 
— delegati se zaradi tega občnega zbora niso mogli 
udeležiti in ni dosti manjkalo, da bi zaradi nesklepčno
sti občni zbor sploh morali preložiti. Vendar pa upra
vičena odsotnost številnih
občnega zbora.
Velja poudariti, da na obč

nem zboru niso veliko govorili 
o dosedanjem delu sindikata, če
prav so poudarili, da gre tudi 
sindikatu zasluga za lepe proiz
vodne in poslovne uspehe pod
jetja. Ni bilo namreč vprašanja, 
pa najsi je šlo za delitev dohod-.. 
ka, za oblikovanje interne za-; 
konodaje ali pa za rekreacijo; 
članov kolektiva, da ne bi po-‘ 
segel v razpravo- s svojimi sta
lišči tudi sindikat. Navzlic temu 
pa, tako vsaj so poudarili v raz
pravi na občnem zboru, med de-, 
lavci še nikoli ni bilo toliko kri
tike na račun sindikata, kot je 
je ravnp zdaj. Vse pripombe pa . 
je mogoče strniti pod skupni 
Imenovalec: skrb za človeka.

Občni zbor je ugotovil, da 
le taka kritika članov utemelje
na. Vendar je treba dodati tudi 
to, da si mnogi člani kolektiva 
ood aktivnostjo sindikata pred
stavljajo zgolj delo izvršnega 
odbora, sami pa se 'držijo ob 
strani. Prav zaradi tega bo tre
ba razmisliti o organizacijskih 
'Premembah v delu sindikata v 
njihovem podjetju, da bi tako 
pritegnili k delu čim večje šte
vilo članov sindikata.

Kaj pa predvsem terja to- 
'ektiv anhovske tovarne saitttii- 
'a in cementa? Najprej to, da bi 
končno tudi sindikat bolj odler- 
no podori zahteve, naj bi v po
djetju poskrbeli za bolje ureje-

dciegatov ni ohromila dela

no družbeno prehrano, za spo
dobne oblačilnice, za ambulan
to ter za otroško varstvo. Mate
rialne možnosti za to namreč so 
samo »nekdo« bi moral pritisni
ti, da jih tudi izkoristijo.

Ta »nekdo« pa bi po mnenju 
delavcev pravzaprav moral biti 
sindikat. Kolektiv namreč meni, 
da je prišel čas, ko urejanja teh 
zadev ni mogoče več odlašati na 
račun investicij v proizvodne 
naprave, saj končno gre za stva
ri, ki tudi pomenijo del življenj-

aasllo Hppubliskfea svete Z s. j 
■s Slovenile Vrtala CZ P Delav 
ika »n in'.«i i Muhltanl Usi 
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ske ravni delavca. Urejen živ
ljenjske in delovne razmere pa se 
bodo po njihovem mnenju nuj
no odrazile tudi v večji produk
tivnosti.

Se nekaj imajo v mislih 
anhovski cementarji, ko govori
jo o premajhni zavzetosti sindi
kata za članstvo. Na sejah sa
moupravnih organov in tudi si
cer v podjetju obravnavajo pro
bleme delovnih ljudi brez pra
vega posluha za humanost, do
stikrat pa tudi premalo strokov
no in nepripravljeno, kar nespo
razume in težave samo še pove
čuje. Sindikat pa bi se moral po 
mnenju delavcev zavzeli za to, 
da bi v vseh primerih najprej 
videli in gledali človeka, da bi 
njihove probleme m težave vse
lej tudi reševal! na topel, čin 
veški način. Pri tem niti naj
manj ne mislijo na to, da bi 
sindikat moral zagovarjati sle
herni spodrsljaj ali napako. Ki 
jo zagreši katerikoli član kolek
tiva. Treba pa je takemu članu 
omogočiti, da se bo lahko zago
varjal, ne da bi pri tem Kdor
koli žalil njegovo osebnost, tn 
prav tako bi se njihov sindikat 
moral dosledno zavzemati za to, 
da samoupravni organi ne bi na
sedali zahtevam in predlogom, 
ki jih masikdaj .vsilijo posamez
niki zgolj v osebnem interesu in 
kar kasneje sproži verižno reak
cijo podobnih zahtev, ki potem 
zlahka skalijo notranje odnose v 
kolektivu.

Odsotni delegati bi morda 
vplivali na drugačen potek raz
ora ve. Morda prav zaradi tega 
občni zbor ni razkril vseh oro- 
blemov tega kolektiva. Vendai 
pa velja takoj poudariti, da sr 
udeleženci občnega Zbora iesr 
poudarili, kaj nričakuje 
svoje organizacije. -m6 |

Temeljit
dogovor

(Nadaljevanje s 1. strani)
Ne da bi se zdaj spuščali V 

podrobnejšo presojo doseženih 
rezultatov gospodarjenja v mi- 
nulčm letu in v analizo vzrokov 
za še vedno močno različne po
goje gospodarjenja posameznih J 
panog storitvenih dejavnosti, 
prisluhnimo nadaljevanju raz- ; 
prave. Leta pa je bila usmerje
na predvsem v analizo zaviral
nih momentov v procesu inten
ziviranja gospodarjenja.

Teh momentov pa je 'veliko. 
Tako so nekateri omenjali po
vsem neizoblikovane poslovne 
koncepte in pomanjkljive kon
cepte nadaljnjega razvoja, dru-; 
gi so spet opozarjali na drema-: 
vost nekaterih kolektivov, ker 
pač nimajo nobenih težav niti z 
dohodkom niti z , osebnimi do
hodki. In peftem:

S Trgovina: sedanji togi si
stem družbene kontrole cen in ; 
marž, zlasti v primerih, ko je j 
stopnja marže določena po pro- 1 
izvddih In ne po skupinah pro
izvodov, povzroča številne nega
tivne posledice. Tako trgovina j 
na primer ne more reagirati na ; 
gibanja tržišča s spreminjanjem 
marže — in s tem tudi cene -» 
v času konjunkture ali depresi
je. S tem pa se zmanjšuje izbi
ra blaga, saj se trgovina zalaga 
predvsem s proizvodi in . Koli' i 
cinami, ki pomenijo zanjo naj-! 
manjši rizik. Po drugi strani pa 
spet maksimirane procentu® 
marže po posameznih proizvodih 
stimulirajo trgovino, da nabav
lja čim dražje proizvode, saj si 
tako zagotavlja najvišji doho
dek.

Zato stališče plenuma: v tr
govini je treba uveljaviti sistem 
prostih cen za vse artikle, za ka
tere je že liberaliziran uvoz, ali 
pa se zanje cene v proizvodni' 
prosto oblikujejo. Le tako se b« 
lahko prilagajala ponudbi in pi>' 
vpraševanju, le v tem primeru 
je možno pričakovati umirjenej' 
še gibanje cen na tržišču.

® Gostinstvo in turizem: go
stinske organizacije zaradi kon-j 
kurenčnosti s svetovnimi cena; 
mi že doslej niso mogle v celoti 
vkalkulirati v prodajno cen°[ 
zveznega prometnega davka, -k' I 
je bil v višini 20 % od prodajo6 
cene uveden kot ukrep gospo- 
darske reforme. Letos se je 'P 
stopnja povečala celo na 301 
A že lani je delež družbe v de 
litvi dohodka presegel del®* 
podjetij! Razen tega pa je ne!°' 
gično obračunavanje prometne
ga davka od prodajne cene, K®r 
tako zajemanje vpliva na zmanj
ševanje dohodka tistih gosti"; 
skih obratov, ki nudjjo najbtm 
kvalitetne storitve.

Ob tem sindikati sodijo. 
bi bilo potrebno temeljito pt°' 
učiti funkcijo prometnega da'- 
ka v gostinstvu, predvsem pa ^ 
davek uveljaviti na prodane k°' 
ličine, ne pa na prodajne cen6'

• Družbena obrt: kontroli
rane cene mnogih obrtnih stol']', 
tev onemogočajo pravilno vred'; 
ndtenje vloženega dela M 
ustvarjanje potrebne akiimulai’1'j 
je za reprodukcijo osnovni"! 
sredstev in. za porast življenj
ske ravni zaposlenih Rožen te83 
pa onemogočajo tudi konkuren
co družbene obrti z zasebni"1 
obrtništvom, ki posluje ob mani'j 
ših družbenih dajatvah 
manjši administraciji.

K temu stališče sindikate''' 
cene naj se prosto oblikuje)9' 
ker je to pogoj za rentabilncjv 
in prožnejše poslovanje v*®- 
družbenih obrtnih organizac« 
ker se bo obrt le v tem prim6] 
ru razvijala, ne pa da je čed®- 
lje bolj deficitarna.

• Komunalno gospodarst^9] 
spričo nespremenjenih cen za ']j 
dividualne storitve ter pora*, 
materialnih stroškov in reval^ 
rizacije osebnih dohodkov se !_ 
občutno zmanjšala že prej n1.1, 
nlmalna akumulacija delovni 
organizacij za reprodukcijo. 
še težjih razmerah života"^ 
tiste organizacije, ki opravlja 
kolektivne komunalne storit', 
ki so odvisne od proračunov
din. __ ,e

Stališče plenuma: treba L 
uveljaviti tako ceno storite', 
bo zagotavljala redno pošlo' , 
nje, porast življenjske ra' 
zaposlenih ter del razširjene 1 
produkcije. Le dosledna uveli 
vitev načela dohodka lahko 
gotovi komunalnim organi--’ 
jam enakopraven položaj v » 
spodarstvu. rj

A tudi to so samo neka*6 
od zaviralnih momentov in sa'\j 
nekatera stališča. Tokrat a 
jim dodamo 16 še eno: P,j, 
num je sklenil opozoriti vse P 
stojne republiške in zvezne »r% 
ne na te probleme, sindikate 
delovnih kolektivih in korni"^, 
pa je pozval, da se čimbolj ^ 
vzamejo vsak v svojem °]<0v,'a- 
za čim intenzivnejše razres® 
nje nast.i 'ij. ^

BOJAN SAMARA



7 dni v sindikatih

beležke s TREH OBČNIH zborov brežiških podjetij prevoz,
KZ BREŽICE IN LJUDSKA POTROŠNJA:
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NA SKUPNEM 
IMENOVALCU

Minulo soboto se je novinar odzval trem sindikal

nim podružnicam v Brežicah, ki so vabile na svoj občni 

zbor. To so bile podružnice v avtotransportnem pod

jetju Prevoz, v Kmetijski zadrugi Brežice in v trgov

skem podjetju Ljudska potrošnja. Tako so tudi nastale 

te novinarjeve beležke. Pravimo novinarjeve, ker pač 

ne povzemajo povsem verno razprave na teh treh obč

nih zborih, ker so predvsem odsev njegovih takratnih 

razmišljanj. Zato jih tudi ne kaže jemati kot poročilo 

z razprave, temveč samo kot primer, kaj bi novinar 

rekel, če bi si prilastil pravico, da še sam poseže v ta 

obračun sindikalnega dela za minuli dve leti.

DA SO DOBRO GOSPODA
RILI, JIM VELJA V CELOTI 
PRIZNATI... Čeprav pretresi, 
ki jih je prinesla reforma s spre
menjeno delitvijo dohodka med 
delovno organizacijo in družbo, 
Predvsem pa z veliko večjo za
ostritvijo pogojev gospodarje
nja, so se trdno ujeli na last
nih nogah. V Prevozu, v Kmetij
ski zadrugi in v Ljudski potroš
nji. Poslovna poročila vseh treh 
direktorjev jasno izpričujejo, da 
to. »samoupravno gospodarjenje« 
le ni tako nebogljeno, kot mar
sikdaj tarnamo.

Dokazi? Saj jih sami ponuja
jo.

• Čeprav še pred nedavnim 
v zagati, tako da so nekateri 
Prej napovedovali polom kot 
Uspeh, so se v Prevozu le posta
vili na trdna tla. Zares trdna. 
Kar imajo, je njihovo. Imajo 
lastna obratna sredstva, zgradili 
so novo delavnico, povečali to- 
nažo vozil — samo v minulem 
Jetu za 17 %, z marcem pa so 
odplačali zadnji kredit. Na 4 mi
lijone 152.000 kilometrov dolgi 
toti minulega leta so prepeljali 
HO.000 ton blaga. Zanje to po- 
ftieni za četrtino večjo realizaci
jo v primeri s prejšnjim letom, 
Za 20 % višji dohodek, ki jim 
°staja za delitev.

• Oštevilčeni podatki v po
slovnem poročilu KZ Brežice so 
sicer drugačni. A tudi potrjujejo 
UsPešnost gospodarjenja. Reali
zacija zadruge je v minulem le
ta porasla za 8 %, dohodek se je 
V minulem letu povečal v abso
lutnem znesku za 105 milijonov 
starih dinarjev, čeprav je bilo v 
Zadrugi le 7 delavcev več zapo
rnih. Produktivnost, ekonomič- 
U°st in rentabilnost se povečuje- 
1°- Zato tudi razmerje med skla- 
jr in sredstvi za osebne dohod- 
«c dobiva drugačno podobo: od 
, : 82 predlani se je spremeni- 
10 na 14 : 86.

• Podobno tudi v Ljudski 
Potrošnji. Podjetje je v minulem 
®tu ustvarilo za 12,5 % več pro
ste ob sicer 1,5 % povprečnem
Uižanju cen, produktivnost je 
.urasla za 22 %, dohodek podjet- 
J\ na zaposlenega pa za 25 % v 
Uhtterjavi s prejšnjim letom. 
sako se je povečala tudi masa 
j^dstev za osebne dohodke za

TUDI SICER NE GRE OD- 
^RaTI PRIZADEVANJ ZA

INTENZIVNEJŠE GOSPODAR
JENJE ... Nikomur, niti samo
upravnim organom niti uprav
nim vodstvom in strokovnim 
službam niti družbeno politič
nim organizacijam. Tudi sindi
katu ne. Uspehi, kot jih izpri
čujejo poslovna poročila, so 
lahko samo posledica spoznanja 
velike večine proizvajalcev, da 
je vsakršnja prihodnost odvisna 
od njih samih. Vsekakor najbolj 
dragoceno spoznanje!

A kako si potlej razlagati, da 
delovni predsednik in predsed
nik podružnice zaman pozivata 
k razpravi? V Prevozu, v Kme
tijski zadrugi in v Ljudski po
trošnji. Na vseh treh občnih zbo
rih molk! Niti večkratni pozivi 
vseh treh direktorjev, da je zdaj 
priložnost pogovoriti se o tem, 
kar je bilo doslej narobe in o 
tem, kar naj bi bilo v prihodnje 
bolje, ne zaležejo.

Molk. Vendar molk, ki pri
poveduje. Morda o tem, da je 
bilo dosedanje delo sindikatov 
— predvsem pa hotenja, ki naj 
bi jih v imenu članstva uresni
čevali skozi samoupravne odno
se — vse premalo očitno? Morda 
o tem, da je sindikat v delovni 
organizaciji še vedno premalo 
samosvoja in zato tudi premalo 
odločna družbeno politična orga
nizacija proizvajalcev? Morda 
pa o tem, da se je naselilo v ko
lektive tiho zadovoljstvo: poslo
vanje je bilo uspešno, osebni do
hodki dobri, čemu potlej dreza
ti v sršenja gnezda? Res, osebni 
dohodki niso taki, da bi burili 
duhove.

® V Prevozu se je povprečni 
osebni dohodek povzpel v minu
lem letu na 130.000 S-din, pr: 
čemer ima najnižji dohodek ču
vaj — 74.000 S-din, najvišjega 
eden od šoferjev — 232.000 S-din. 
A k temu je treba dodati še 8 %, 
za kolikor se bodo osebni dohod
ki dvignili z dokončnim obraču
nom dohodka v podjetju.

• V Kmetijski zadrugi Bre
žice je poskočil povprečni osebni 
dohodek od predlanskega 57 ti
soč * in nekaj sto dinarjev na 
73.800 S-din ali za 29 %.

» V Ljudski potrošnji je 
povprečni osebni dohodek dose
gel v minulem letu 97.000 S-din 
in tako porasel skoraj za 33 %.

Morda ta molk res pripove
duje o tihem zadovoljstvu in

kančku oportunizma, bojazni 
pred zamero, ki je kanilo vanj, 
morda?

Ali po o čem drugem?
SICER PA NI MOJA STVAR, 

DA PRESOJAM O ODGOVO
RIH ... Sami bodo morali raz
misliti o tem, o čemer zdaj go
vori molk. Predvsem pa tisti, ki 
bodo v prihodnjem mandatnem 
obdobju vodili delo sindikalnih 
podružnic. V Prevozu, v Kme
tijski zadrugi in v Ljudski po
trošnji.

Tokrat so priložnost zamu
dili, priložnost, da bi se dogovo
rili o tem, kaj. hočejo od sindi
kata v prihodnje. Težko je nam
reč verjeti, da bi za tem mol
kom tlelo popolno zadovoljstvo, 
pa čeprav so bili rezultati go
spodarjenja uspešni, čeprav so 
osebni dohodki zadovoljivi, če
prav odnosov ne pretresajo kon
flikti. Težko, kajti če ničesar 
drugega, lahko bi bili rezultati 
še boljši, tudi osebni dohodki 
višji, lahko odnosi še bolj demo
kratični.

Bržčas se ne bi. nihče razve
selil; tega, če bi bili ob letu re
zultati natanko taki, kot so zdaj. 
Torej pomeni, da bo treba nekaj 
stopiti, da bodo ob letu v resnici 
boljši. In v teh načrtih, kaj stori
ti, bo tudi sindikat moral reči 
svoje. Načrte sindikata pa za
grinja molk. V Prevozu, v Kme
tijski zadrugi, v Ljudski potroš
nji. Organizacija brez programa, 
brez načrtov pa je največkrat le 
malo zanimiva za članstvo in še 
manj uspešna v reševanju nje
govih problemov.

Morda tudi zato današnji 
molk?

S. B.

Člani sindikata v Industrijskem 
podjetju elektrotermičnih apa
ratov ETA v Cerknem so na 
minulem občnem zboru sindi
kalne organizacije zelo kritično 
razpravljali o tem, kaj njorajo 
storiti strokovne službe podjetja 
za boljšo organizacijo dela. uva
janje novih tehnoloških postop
kov in oblikovanje meril na
grajevanja. Posebno reportažo 
o tej tovarni, od koder je tudi 
pričujoči posnetek, pa bomo ob
javili v prihodnji številki De

lavske enotnosti. — M. 2.

USPEL DELOVNI DOGOVOR SINDIKALNE PODRUŽ
NICE INDUSTRIJE PLATNENIH IZDELKOV JARŠE

Vedno v središču
dogajanj

Na občnem zboru sindikalne podružnice Industrije 
platnenih izdelkov Jarše — ki je bil, mimogrede pove
dano, zares skrbno pripravljen, so nekateri posamezniki 
ponovno načeli vprašanje, čemu sindikat. In vendar je 
ravno sindikalna podružnica Industrije platnenih izdel
kov storila za svoje članstvo v minulem obdobju precej 
več kot marsikatera druga podružnica.

Na tako zastavljeno vprašanje o potrebnosti sindi
kata se je odzval inž. Franc Verhovec, dosedanji pred
sednik izvršnega odbora. j

»Ozko povezana z vprašanjem, 
kakšno vlogo imajo sindikati 
spričo uveljavljenega samo
upravnega sistema, je 'dilema, 
na katero stran se naj postavijo 
sindikati, ali na stran svojega 
člana delavca ali na stran siste
ma. Odgovor je znan: naloga sin
dikatov je, da ščitijo delavca pred 
nepravilnostmi, pred nespošto
vanjem njegovih zakonitih pra
vic, skratka, sindikati so dolžni 
znotraj svoje organizacije zago
varjati dosledno izvajanje pred
pisov, ki zakonito ščitijo delav
ca. Sindikat se mora torej boriti 
z vsemi tistimi .silami, ki krati
jo pravice delavcev, in zato ne 
predstavlja transmisije samo
upravljanja, ampak politično or
ganizacijo, ki se zavzema za do
sledno izpopolnjevanje sprejetih 
načel in oblik dela. Zaradi vse
ga tega je neumestno vprašanje, 
ali so nam sindikati spričo sa
moupravljanja sploh še pot
rebni ...«

Zato tudi kljub burnemu ob
dobju zadnjih dveh let, ki ga je

OBČNA ZBORA SINDIKALNIH PODRUŽNIC SIMPLEK 
IN TOVARNE KOREKTORJEV

Obtožbe in molk
V Idriji sta bila minulo soboto kar dva občna zbora 

sindikalnih podružnic: v tovarni kolektorjev in v mon
tažnem podjetju Simplex. Ker imata poročili in raz
pravi obeh zborov skupne značilnosti, člani so razprav
ljali le o rekreaciji, nakupu ozimnice in drv, veliko 
manj ali pa nič o drugih problemih, ki teže kolektiv, 
smo se odločili, da poročamo o obeh zborih hkrati.

Poročilo o delu izvršnega 
odbora sindikalne podružnice to
varne ' kolektorjev je bilo zelo 
skopo o sindikalni dejavnosti v 
minulem obdobju. Zato pa je 
razprava nakazala številna vpra
šanja in probleme, ki' bi jih 
prav sindikat kot' družbeno-poli- 
tična organizacija proizvajalcev 
moral obravnavati. Tako so de
lavke na občnem zboru odločno 
zastavljale nekatera vprašanja, 
kot: zakaj imajo nekateri pri 
mojstrih privilegije, zakaj ni 
urejeno razporejanje posamez
nih delovnih skupin na delovna 
mesta, zakaj delovna mesta niso

ocenjena in zakaj delavke stalno 
premeščajo z enega na drugo.

Ker pač vodstvo sindikalne 
podružnice ni tem vprašanjem 
posvečalo nobene pozornosti, je 
tudi neizbežno, da se je razpra
va na občnem zboru sprevrgla 
v golo medsebojno obtoževanje. 
Zato je bilo delovno predsedstvo 
občnega zbora tudi primorano 
obljubiti, da bodo vsa ta vpra
šanja predložili novemu izvrš
nemu odboru sindikalne podru
žnice in da bodo lahko tudi vsi 
zaposleni izrekli svoje pripombe 
k predlaganim rešitvam.

Občni zbor sidikalne podruž
nice montažnega podjetja Sim- 
plex je bil precej podoben temu 
občnemu zboru, čeprav je raz
kril še ekstremnejši primer ne
aktivnosti. Iz poročila predsed
nika sindikalne podružnice je 
bilo namreč razvidno, da se je 
izvršni odbor sindikalne podruž
nice v dveletnem mandatnem 
obdobju le dvakrat sestal, pa še 
takrat so člani razpravljali le o 
volitvah, o regresu za dopuste in 
o počitniški hišici. Zato tudi ne' 
more biti naključje, da je član
stvo zapustilo občni zbor brez 
vsake razprave.

Zato na rob obeh zborov to
le: samo z razpravo o športnih 
tekmovanjih, o nakupu ozimni
ce ter z razpravami o regresih 
za dopust se ne začenja niti ne 
končuje delo sindikatov. Veliko 
je problemov, ki tarejo proizva
jalca in ki jim bo treba v pri
hodnje prisluhniti, če naj sindi
kat pomeni to. kar naj bi v sa
moupravnih odnosih.

ViG

še p osebe i trdo občutila tekstil
na industrija, sindikalna aktiv
nost v podjetju Induplati stag
nirala. Celo nasprotno, sindikat 
je v minulem obdobju aktivno 
posegel v razprave in posredo
val svoje predloge samouprav
am organom bodisi v zmanjše

vanju števija zaooslenih bodisi 
o nadomestilu za ukinjene vo
zovnice K-15; prav sindikat se 
je odločno zavzemal za ustrezno 
višino cen v počitniških domo
vih podjetja in obenem pred
lagal tudi spremembo cen v to
varniški menzi, ki nudi delav
cem sorazmerno ceneno prehra
no itd. Naj omenimo še pred
loge, ki jih je sindikat posre
doval delavskemu svetu glede 
stanovanjske gradnje: bil je
mnenja, da velja v današnjih 
pogojih podpirati predvsem in
dividualno gradnjo, v perspek
tivi pa naj bi razpoložljiva sred
stva namenili za gradnjo blo
kov.

Na občnem zboru sindikalne 
podružnice Industrije platnenih 
izdelkov Jarše pa. so člani nače
li med drugim tudi vprašanje 
deprofesionalizacije občinskega 
sindikalnega sveta. Večina je 
pri tem zagovarjala stališče, da 
bi bilo škoda okrniti dosedanjo 
pomoč občinskega sindikalnega 
sveta sindikalnim podružnicam, 
pa čeprav le-ta ni bila vselej 
najbolj izdatna. Zato se je veči
na na občnem zboru izrekla, da 
naj občinski sindikalni sveti še 
naprej sestavljajo profesionalni 
kader. Menili so tudi, da bi bilo 
smotrneje prihranke iskati v re
publiških organih kot pa v ob
činskih sindikalnih svetih.

Kar zadeva delo izvršnega 
odbora sindikalne podružnice 
podietja Induplati v prihodnjem 
obdobju, pa je predlagal inž. 
Franc Verhovec med drugim:

»Novi odbor bo moral še 
krepkeje prijeti za delo in najti 
oblike in prijeme, ki bodo iz
boljšali sodelovanje med druž
beno političnimi organizacijami 
in povečali aktivnost ne samo 
članov izvršnega odbora sindi
kata, temveč tudi članov samo
upravnih organov, ki so pravza
prav gonilno kolo naše poslovne 
in gospodarske politike. Prav bi 
bilo zato, da posvetimo kar naj
več pozornosti vprašanjem voli
tev v nove organe upravljanja. 
Pri izboru kandidatov za sa
moupravne organe bo moral 
sindikat skupaj 's komunisti z 
vso odločnostjo podpreti kandi
daturo tistih članov kolektiva, 
ki bodo v polnem pomenu bese
de upravljavci in se bodo polno 
zavedali svoje odgovornosti«

— a.
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4 VpRAŠANJE:
J^ninia me, ali gre delavcem, ki delajo v gostinstvu, dodatek

t4lt?°čno delo, to je delo po 22. uri, ne glede na to, koliko traja
HiAno nočno delo, ter ali je možna sankcija zoper delovno orga-
L| ’'.)o, ki ne izplačuje dodatka za nočno delo? Kako se plačuje
% nad 208 oziroma 216 ur mesečno v gostinski stroki? Ali 
9e|. delovna organizacija gostinske strokg razporediti nosečo

i0 na delo tako, da dela en dan od 6. do 24. ure, naslednji 
ima prost dan? A. C. — MARIBOR 

dejlpde nočnega dela določa člen 51 TZDR, da je'čas, ki ga 
dei0 ^ prebije na nočnem delu, poseben delovni pogoj, ki g£ 
Drav.na skupnost upošteva pri merilih, po katerih odmerja 
d°h()!re’ ki so odvisne od delovnih pogojev — to je osebni 
I6Iovaek in drugo, S tem določilom zavezuje omenjeni zakon 
vaj0 ?e organizacije, da pri delitvi osebnih dohodkov upošte- 
^'tii k * °Pravljeno nočno delo; na kakšen način in v kakšni 
delo 1 °° delovna organizacija obračunavala in plačevala nočno 
°tga’Pa ?mejeni zakon ne določa in prepušča ureditev delovni 

lSelzaciji sami. Torej ima delavec, ki dela po 22. uri. pravico, 
rnuv takšno delo še posebej upošteva, vendar kako in v 

^cjjj1 Mišini zakon ne določa, pač pa prepušča delovni organi- 
’ da to sama uredi. Če delovna organizacija ne uredi s 

'ti obv stat-utom ali drugim splošnim aktom pravic, dolžnosti 
ti«ga eznosti po citiranem 3. odst.. 51. člena (upoštevanje noč- 
* kot poseben delovni pogoj) se kaznuje za prekršek

'u člena 142 TZDR z denarno kaznijo.

O tem, kako se plačuje delo nad 208 oziroma 216 ur mesečno, 
bi vam težko odgovorili, ker tudi o tem TZDR nima podrob
nejših določil in prepušča vprašanje višine plačevanja takšnega 
dela delovni organizaciji sami. V členu 45 TZDR je določeno, 
da je čas, ki ga delavec prebije na delu nad polnim delovnim 
časom, poseben delovni pogoj, ki ga delovna skupnost upošteva 
pri merilih, po katerih upošteva pravice, odvisne od dolžine 
delovnega časa (osebni dohodek, letni dopust) Torej delovna 
organizacija določa s svojim samoupravnim aktom, l$ako se 
plačuje delo. opravljeno nad polnim delovnim časom; ne velja 
Pa več prejšnji zakon o delovnih razmerjih, ki je določal pla
čevanje nadurnega dela s 50 % poviškom na uro rednega dela, 
čeprav ni izključeno, da ne bi delovna organizacija s svojim 
aktom določila plačevanje takšnega dela tudi s 50 % poviškom. 
Glede dela nosečih delavk določa člen 47 TZDR. da delovna 
organizacija ne sme določiti, da bi delale dalj kot' poln delovni 
čas. Prav tako delovna skupnost ne sme določiti po členu 53 
TZDR delavke med nosečnostjo za nočno delo. Kršitev tega 
člena predstavlja po členu 143 omenjenega zakona prekršek, 
zaradi katerega se delovna organizacija kaznuje z denarno 
kaznijo.

M. LIPUŽIC

• VPRAŠANJE:
Zanima nas, kako je z letnim dopustom ravnatelja Sole. Ali 

mu pripada dopust kot prosvetnemu delavcu, ki lahko traja v

najboljšem primeru vse šolske počitnice, ali kot administrativ
nemu osebju, ki traja največ 30 delovnih dni? K. O. — Žabnica

Po 80. členu zakona o osnovni šoli (Uradni list SRS, št 7 65) 
je ravnatelj šole pedagoški vodja osnovne šole in njenih .podruž
nic ter obenem upravni vodja osnovne šole. Ker pripada učnemu 
in vzgojnemu osebju na šolah in drugih vzgojnih zavodih letni 
dopust med šolskimi počitnicami in ker ta dopust traja lahko 
največ toliko, kolikor šolske počitnice, ravnatelj pa je tudi 
pedagoški vodja šole. sodim, da ni razloga, da se za ravnatelja 
šole ne bi uporabljalo določilo 66. člena temeljnega zakona o 
delovnih razmerjih, ki določa dolžino in način izrabe letnega 
dopusta učnemu in vzgojnemu osebju na šolah in vzgojnih 
zavodih.

A. POLJANŠEK
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is našp družbe

Dremljev! so v hudi ln resnični stiski, ker ne morejo dobiti stanovanja. Vemo, da 
je takih družin še veliko. Pa vendar... Morda bo kdo, ko bo bral te vrstice, znal 

■V svetovati, kam naj se še obrnejo. Morda pa bodo samoupravni organi v delovnih 
organizacijah, kjer sta zaposlena Mira in Tihomir, le našli kakšno rešitev...

■Illllillllllllllll
W "Trata njene kletke, postavljene vrh 
%/ omare, so vedno odprta. Kadar se 
y tej mali sinjemodri stvarci zaho

če, sfrli ven, sede na okvir stenske- 
1 ga ogledala, na mizo ali na rame ljudi, 

s katerimi živi. Od rojstva prikrajšana za 
prostost, je videti zadovoljna z malim sve
tom, ki se zanjo začne in konča na devetih 
kvadratnih metrih prostora, omejenega s 
štirimi vlažnimi stenami.

Toda v tem malem svetu je srečna 
samo papiga. Za štiričlansko družino, ki si 
ga z njo deli, je ta življenjski prostor pre
natrpan s pohištvom, premajhen. Še rev
nega gašperčka nimajo kam postaviti. Po-

adaptira. Dremljevim so novi lastniki po
stavili enotedenski rok za izpraznitev 
predsobe. Obupana je Mira Dremljeva po
trkala na vsa vrata, kjer bi ji morda lah
ko pomagali, toda zaman. Tobak nima de
narja za stanovanja, s sto tisoč starih di
narjev pa si ne bi veliko pomagala. Na ob
čini Center so jo napotili v Stanovanjsko 
podjetje Dom, kjer ji je dokončno splah
nelo vsako upanje. Se za tuberkulozne pro
silce, so ji rekli, nimajo stanovanj.

Mirin drugi mož Tihomir Tadič je elek
tričar pri Sekciji za vleko ZTP Ljubljana. 
Toda šele poldrugo leto, Visokokvalificiran 
delavec je v tem podjetju že pred petimi

Srečna je samo papiga
zimi jih greje sopara, ki se dviga iz lonca, 
v katerem ves dan klokota vrela voda.

Starejši sin, osemnajstletni Dušan, je 
prikrajšan še za to vlažno toploto. Spi nam
reč v predsobi, spremenjeni v nekakšno 
skladišče odvisnega pohištva in ropotarni
co, ki se zrači skozi stranišče. Iz te nje
gove »sobe« s kamnitim podom vodijo vra
ta v nekdanjo pisarno Obrtnega gledališča 
v Ljubljani, ki ga že leto dni ni več. Leto 
dni je stala prazna, toda za Dušana nedo
stopna. Jeseni je njegova mama, Mira 
Dremljeva, prodajalka »Tobaka«, prosila, 
da bi ji dovoliti vseliti noter njena dva 
sinova za ta čas, dokler se ne spremeni 
spet v urad, pa so jo zavrnili. Stanovanj
sko pravico ima samo do devetih kvadrat
nih metrov. Za štiričlansko družino.

Zadnje čase se idila stanovanjske tes
nobe stopnjuje. Hišo je odkupilo stano
vanjsko podjetje Elektromedicina, ki jo že

leti zaprosil za stanovanje, pa ga še ni do
bil. Mirin stric je bil dvaintrideset let pri 
železnici, pokoj je dočakal v ravno tako 
majhni sobi, kot jo ima nečakinja, Zato si 
Tadič ne upa niti zaprositi za stanovanje.

Na odkup stanovanja ta družina ne 
more misliti. Mira zasluži tristo do štiri
sto novih dinarjev na mesec, njen mož pa 
šeststo do sedemsto. Komaj za vsakdanje 
potrebe, ker so se prisiljeni hraniti zunaj. 
Elektrokovina jim ponuja dvajset tisoč no- 

'vih dinarjev, če se izselijo. Veliko in hkrati 
premalo za drugi življenjski »kot«.

' Edini, ki bo kmalu rešen te stanovanj
ske more, je Dušan. Dobil je posteljo v 
samskem domu. Štirinajstletni bledolični 
Rado pa ostane s svojimi starši ujet med 
štiri vlažne stene in oropan za veselo 
otroštvo, ki se v ta skromni dom ni nikdar 
naselilo. Ma-
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VELIKO POBUD ZA RACIONALIZACIJO ZDRAVSTVENEGA VARSTVA 
V CELJSKI REGIJI

PREBUJENA
EKONOMSKA TENKOČUTNOST

Sredstva za zdravstveno varstvo se bodo letos v- celj
ski regiji zmanjšala za okoli 800 milijonov starih dinar
jev. Ker so pravice zavarovancev do zdravljenja ostale 
neokrnjene, so zdravstveni delavci postavljeni pred 
dejstvo, da skromnejša razpoložljiva sredstva čimbolj 
smotrno izkoristijo ali pa sebe prikrajšajo pri osebnih 
dohodkih. Zavarovanci bodo namreč prispevali za zdrav
ljenje samo okoli 50 milijonov starih dinarjev.

Zavod za zdravstveno varstvo v Celju, ki je pred 
dvema letoma prvi v Sloveniji izdelal program za eko
nomizacijo na tern področju oziroma za njegovo uskla
ditev z materialnimi možnostmi in v svojih prizadeva
njih tako uspel, da so se lani v celjski regiji samo za 
2,6 °lo povečali stroški zdravstvenega varstva, medtem 
ko je znašalo republiško povprečje 6.8 °/o, je letos svoj 
akcijski program še izpopolnil.

30 % SREDSTEV 
ZA PREVENTIVO

Vodilo zdravstvene politike v 
letošnjem letu bo: okrepiti di
spanzersko službo oziroma pre
ventivo. Za sistematske pregle
de delavcev, žena in otrok naj 
bi v celjski regiji porabili 30 % 
razpoložljivih .sredstev, večino, 
to je 70 %, pa še vedno za »ga
šenje požara« — za kurativo, ker 
pač na hitro ni mogoče preseka
ti z dosedanjo prakso.

Da bo ta načrt uresničen, se
veda Zavod za zdravstveno var
stvo ne more garantirati, zakaj 
njegova vloga je po zakonu ome
jena na — priporočila, ki jih 
Komunalna skupnost zavarovan
cev ni dolžna upoštevati, prav 
tako ne zdravstveni zavodi. Za- / 
nje so zakoni njihovi samo
upravni sklepi.

RAZGALJENE REZERVE

Po načrtu Zavoda za zdrav
stveno varstvo naj bi bil eden 
izmed varčevalnih ukrepov se
demurna delovna obveznost 
zdravstvenih delavcev, s katero 
predstojniki zdravstvenih insti
tucij soglašajo. Trši oreh bo 
ustreznejša zasedba delovnih 
mest, ki zahtevajo srednjo ali 
nižjo medicinsko izobrazbo. Po 
republiških standardih je na 
primer v celjski bolnici 49 de
lavcev preveč. Najbrž zato, ker 
jih je 70 brez strokovne kvalifi
kacije. Vodstvo jih bo primora
no postaviti pred alternativo: ali 
strokovno izpopolnjevanje ali 
prekvalifikacija. Kolikor delov
na mesta zasedejo s strokovnja
ki, bo bolnica najbrž z manj 
ljudmi opravila ista dela.

Če bi vse zdravstvene usta
nove, ki v celjski regiji skupno 
zaposlujejo 2300 ljudi, z ustrez
nejšo zasedbo delovnih mest in 
s predvidenimi integracijami 
sprostile 200 delavcev, bi se stro
ški zmanjšali za blizu 400 mili
jonov starih dinarjev. Vprašlji
vih bi ostalo potemtakem samo 
še 350 milijonov starih dinarjev, 
za katere ni pokritja.

UPRAVIČENE 
ZAHTEVE *

Integracijski proces naj bi 
zajel prvenstveno zobozdravstvo. 
Poleg zobne poliklinike in po
sebne šolske poliklinike je na 
primer v Celju več obratnih 
zobnih ambulant, kjer bi z in
tegracijo pocenili poslovne stro
ške, prvenstveno pa bolje orga
nizirali to službo. Kovinotehna 
ima na primer za svojih 464 
članov kar dva zobozdravstvena 
teama, ki razumljivo, ne more
ta biti polno zasedena, zato sku
šata svojo zaposlitev upravičiti 
s tem, da pritegujeta še druge 
zavarovance. Ker je strokovna 
zasedba te ambulante vprašlji
va. je Za\Tod za zdravstveno 
varstvo že lani predlagal, naj bi 
jo ukinili, pravne moči, da bi 
to dosegel, pa, ni imel in je ne 
bo imel,' dokler mu novi repub
liški predpis o organizaciji 
zdravstvene službe ne bo dal za
devnih pooblastil.

DVOJNI PRITISK
Režijski stroški zdravstva bi 

se seveda še zmanjšali, če se 
zobozdravstvene ustanove pri
ključijo celjskemu zdravstvene
mu domu. Trenutno pa niti zob
na poliklinika ni preveč navdu
šena za to integracijo, kajti do
kler zdravstveni dom ne poeno
stavi poslovanja im ne Zmanjša 
režijskih stroškov, bi zobozdrav
stveni kolektiv nič ne pridobil 
s to integracijo. Zaradi racional
nejšega poslovanja ga namreč 
režijski stroški veliko manj bre
menijo kot zdravstveni dom. 
Prav tako imajo obratne ambu
lante po tovarnah razmeroma 
nizko režijo, s katero poskušajo 
upravičiti svojo samostojnost. 
Njihov argument je hkrati mo
ralni pritisk na Zdravstveni 
dom, da z izboljšano organizaci
jo dela poceni poslovanje in 
ustvari pogoje za plodno inte
gracijo celjskih zdravstvenih in
stitucij. /

KAJ Z NEZASEDENIMI 
BOLNIŠKIMI 

POSTELJAMI?
Če ne zdravstveno, je člove

ško razumljivo, da poskušajo vse

bolnice upravičiti svoj obstoj, ' 
vendar pod lupo gospodarske 
reforme, ki sili tudi zdravstvo k 
večji smotrnosti, postaja modus 
vivendi nekaterih vedno bolj 
vprašljiv. Ali ostanejo v Novem 
Celju vse postelje ali samo 70 
spričo tega, da je tuberkuloze j 
vedno manj, ali je še upravičen 
obstoj psihiatričnega oddelka na 
Ravnah in v Vojniku, medtem ; 
ko Maribor nima nobenega? Po 
mnenju Zavoda za zdravstveno j 
varstvo dveh psihiatričnih od- j 
delkov na tem področju, ne po- I 
trebujejo, odkar se j§ priliv iz 
drugih komunalnih skupnosti 
zavarovancev zreduciral na mi
nimum.

Odločitev bo olajšal republi- j 
ški zdravstveni center po pro- i 
učitvi smotrnosti in namembno-, 
sti obstoječih bolniških kapaci
tet v Sloveniji. Jasno pa je že, 
da bi bilo dispanzersko zdrav
ljenje nekaterih psihonevrotikov 
cenejše, le psihiatrov je prema
lo, da bi ga strokovno ustrezno | 
organizirali.

Navedli smo le nekaj mož
nosti za ekonomizacijo zdrav- [ 
stvenega varstva v celjski regi
ji, zajetih v akcijskem progra- I 
mu. Kljub subjektivnim ovi
ram, ki jih posamezniki postav
ljajo zaradi osebnih interesov, 
bodo najbogatejše rezerve akti
virane. Zmanjšana sredstva bo
do prisilila zdravstvene centre, 
da~ jih namenijo za dejavnosti, 
ki so prioritetnega pomena, za ■ 
dobro zdravstveno varstvo.

Občinski odbor sindikata j 
družbenih služb je priporočil j 
vsem sindikalnim podružnicam 
v zdravstvenih zavodih, naj pod- i 
prejo izvedbo akcijskega pro- j 
grama, ki hkrati z enakovrednim 
zdravstvenim varstvom zagotav
lja zdravstvenim delavcem' ne- : 
zmanjšane osebne dohodke, I 
kljub znatno okrnjenim namen
skim sredstvom.

MARIOLA KOBAL

A ji vp ktr Pili it, AVL
... da strokovna struk

tura delovnih kolektivov v 
goriški občini ni zgledna, 
vendar sta si morala nedav
no dva mlada elektro inže
nirja in diplomirana eko
nomista poiskati kruh drug
je. ker ga doma nista do
bila.

... da Iskra v Šempetru 
pri Novi Gorici, ki šteje 784 
članov štipendira ’ia naj
različnejših šolah 93 bodo
čih sodelavcev. Zanje in za 
razne interne tečaje ter se
minarje žrtvuje letno 30 
milijonov 400 tisoč S-din 
oziroma 4 "h, bruto dohod
ka, to je 2.8 % več, kot jih 
zavezuje zakon.
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Mnenja o urejanju nadomestila osebnega 
dohodka za čas bolezenske odsotnosti z dela

I Po spremenjeni določbi 99. člena TZOFSZ delovne organizacije
Med ukrepe, ki naj na področju socialnega zavarovanja zago

tovijo več smotrnosti in racionalne varčnosti ter dosežejo usklaje
nost izdatkov z dohodki v okviru realnih možnosti, spada tudi za
kon o spremembah in dopolnitvah temeljnega zake^S o zdravstve
nem zavarovanju (TZZZ — Uradni list SFRJ, št. 52/1966). Med naj
pomembnejšimi novostmi, ki jih prinaša ta zakon skupaj z zako
nom 'o spremembah in dopolnitvah temeljnega zakona o organiza
ciji in financiranju socialnega zavarovanja (TZOFSZ — Uradni list 
SFRJ, št. 52/1966) in ki že spreminjajo sistem zdravstvenega zava
rovanja, velja omeniti zlasti tc-le:

1. Določanje, priznavanje in Izplačevanje nadomestila osebnega- 
dohodka za prvih 30 dni odsotnosti z dela zaradi zadržanosti zaradi 
bolezni/ poškodb, zdravljenja, medicinskih preiskav ali nege obo
lelega družinskega člana, preide v samoupravno pristojnost delov
nih organizacij in v breme njihovih sredstev za osebne dohodke. 
Pri določanju višine veže delovne organizacije zakonsko določilo, 
da to nadomestilo ne more biti manjše kot 50 % poprečja osebnega 
dohodka, doseženega v minulem letu, za leto 1967 pa tudi ne višje 
od nadomestil po 1. odstavku 60. člena TZZZ, ki je veljal do uve
ljavitve spremembe.

Sicer je temeljni zakon o -organizaciji in financiranju socialnega 
zavarovanja že leta 1965 postavil načelo, da pri izvajanju social
nega zavarovanja sodelujejo tudi delovne organizacije (13. člen 
TZOFSZ). Določal je, da delavcem izplačuje nadomestila osebnega 
dohodka za prvih 30 dni bolezenskega dopusta delovna organiza
cija. Toda delovne organizacije so izplačevale ta nadomestila iz 
sredstev, ki so jim jih v ta namen odstopale komunalne skupnosti 
socialnega zavarovanja iz dela prispevka za zdravstyeno zavaro
vanje. Pri izplačevanju so bile delovne organizacije vezane na do
ločbi 60. in 61. člena TZZZ, ki sta pred novelo natančno predpiso
vali, koliko znaša nadomestilo osebnega dohodka glede na trajanje 
predhodnega zavarovanja oziroma glede na VzroR nastanka začasne 
nezmožnosti za delo in glede na trajanje te zadržanosti.

krijejo iz svojih sredstev za osebne dohodke nadomestila osebnega 
dohodka za prvih 30 dni zadržanosti od dela zaradi bolezenskega 
dopusta brez pravice do kakršnega koli povračila. Po spremenjeni 
določbi 60. člena TZZZ so delovne organizacije hkrati -pooblaščene, 
da v statutu ali v drugem ustreznem splošnem aktu za svoje de
lavce in za vajence določijo višino nadomestila za prvih trideset 
dni zadržanosti od dela, ki pa ne sme biti nižje kot 50 % od osnove.

2. Nadomestilo za odsotnost z dela, ki traja več kot 30 dni, ter 
nadomestilo za prvih trideset dni odsotnosti za delavce, zaposlene 
pri zasebnih delodajalcih in za primere odsotnosti z dela zaradi 
sanitarne izolacije, določijo s svojimi splošnimi akti skupščine ko
munalnih skupnosti socialnega zavarovanja.

Določanje višine nadomestila je torej v samoupravni pristoj
nosti delovnih organizacij in komunalnih skupnosti. Zakon določa 
samo spodnjo mejo nadomestila osebnega dohodka, izpod katere 
niti delovne organizacije niti komunalne skupnosti ne smejo dolo
čiti nadomestil, za leto 1967 pa v 12. členu novele TZZZ zakon do
loča tudi zgornjo mejo.

3. Skupnosti socialnega zavarovanja uvedejo in uredijo prispe
vek zavarovancev pri kritju stroškov posameznih zdravstvenih sto
ritev in določijo primere, ko se posamezni zavarovanci glede na 
vzroke in vrste obolenja oprostijo tega prispevka oziroma, da se 
določene storitve izvzamejo iz obveznosti prispevkov k stroškom. 
Uvedejo se obvezni prispevki zavarovancev pri kritju stroškov 
za zobotehnično pomoč, za proteze in druge pripomočke; hkrati je 
treba določiti višino, način in pogoje za priznavanje premij tistim 
zavarovancem, ki bodo ortopedska pomagala in proteze vzdrževali 
tako, da so uporabni preko predvidenega roka trajanja in uporabe

II
Delovne organizacije so potemtakem dobile odgovorno vlogo 

v sistemu zdravstvenega zavarovanja; niso samo izvrševalke za
konskih določb. Najkasneje do 1. marca 1967 morajo s svojimi
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splošnimi akti določiti višino nadomestila za prvih 30 dni odsot
nosti z dela zaradi zadržanosti iz razlogov, na katere veže TZZ^ 
pravico do nadomestila osebnega dohodka.

Delovne organizacije dotočijo namreč višino nadomestila oseb
nega dohodka, do katerega imajo zavarovanci pravico za čas zaih" 
žanosti od dela;

— če so zaradi bolezni ali poškodbe začasno nezmožni za del° 
oziroma če so zaradi zdravljenja ali medicinskih preiskav v kakš
nem stacionarnem zdravstvenem ali drugem specializiranem z@' 
vodu,

— če ne morejo delati zaradi določenega zdravljenja ali medi' 
cinskih preiskav, ki jih ni mogoče opraviti izven zavarovančeve®8 
delovnega časa,

— če so na nujnem zdravljenju po\ predpisih o vojaških vojnih 
invalidih,

— če so določeni za negovanje obolelega ožjega družinske®8 
člana ali svoje žene ob porodu.

Pri ureditvi višine nadomestila morajo delovne organizacije up0' 
števati, da pripada po zakonu zavarovancem pravica do nadomf' 
stila od prvega dne zadržanosti od dela in dokler takšna nezmož' 
nost za delo traja po ugotovitvi pristojnega zdravnika; seveda de
lovne organizacije zadene izplačevanje za prvih 30 dni. Le za zadf' 
žanost zaradi nege obolelega družinskega člana je maksimalr” 
trajanje določeno z zakonom; zavarovancu pripada ta pravica najl 
več za 15 dni, če oboleli družinski član še ni star 15 let, in naj^ 
7 dni, če je ta star nad 15 let ali če gre za negovanje žene ob P°' 
rodu.

Delovne organizacije so se dolžne ravnati po določbah TZ&"’ 
ki urejajo, kdaj zavarovanec izgubi pravico do nadomestila oseb1 
nega .dohodka oziroma kdaj se mu ga preneha izplačevati (glej 
sti določbe 51. in 53. člena cit. zakona). ,

V opisanih okvirih delovne organizacije s svojimi splošnimi 
uredijo višino nadomestila osebnega dohodka, do kakršnega ib1 
zavarovanec pravico v naštetih primerih zadržanosti od dela.

III
Naloga je zahtevna in odgovorna; tesno je povezana s skrbi” 

za zdravje delavcev, za zdrave delovne pogoje, za varnost pri del”’ 
prav tako pa tudi s prizadevanji, kako čimbolj zmanjšati možno^ 
za morebitne zlorabe in izigravanja te pravice. Zato je še poset^ 
pomembno, po kakšnih vidikih kaže razčlenjevati višine teS 
nadomestila. ,

V poštev pridejo različni vidiki, ki pa imajo v različnih 
merjih lahko različen pomen, tako da je težko vnaprej določiti. Jjf 
terim vidikom pripada prednost. V tem priporočilu zato sam
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Iz naše družbe

ORTRETI ipf SREČANJA
TVT-a jeseniškem pločniku je MAKS DIMNIK podoben ge- g 

neralu, ki se bori proti brezbrižnosti.' Njegov ? Zasluge v g 
turizmu niso majhne. Njegov slog dela pa se loči od ge- — 

neralskega. Namesto vojaškega zemljevida ima v torbi turi- B 
stični zemljevid občine, namesto strelskih gnezd ima na mu- 1 
šici hotele in gostišča. jj

Maks Dimnik je dimnik, iz katerega se vedno kadi. Njegov 1 
dim gre v dve smeri: strokovno vodi srednjo tehniško šolo na E 
Jesenicah, v prostem času pa se uveljavlja tudi kot turistični E 
delavec v občini. Izkušnje v turizmu si je natbiral dolga leta tj 
s številnimi potovanji v tuja letovišča, saj pravi, da pozna tu- 
ristične kraje v Švici, Italiji, Nemčiji. Franciji ta Avstriji kot ffl 
svoj žep. V mnoga znana tuja letovišča je sicer pogledal čez | 
plot. vendar njegova zapažanja-zaradi tega nimajo manjše J 
vrednosti. 1

PO SREČANJU NAJBOLJŠIH DOLENJSKIH SMUČARJEV

Začel sem mu naštevati ne
kaj izvirnih grehov v letu tu
rizma. Izrekel sen tudi nekate
re dvome. Pravzaprav sem ga 
8 tem podprl, da bi napovedal 
vojno naši brezbrižnosti, ki se 
Proti njej sindikati na vsej črti 
vojiskujejo.

izkorišča. K turizmu sodi tudi 
ureditev okolice, naselij, hiš in 
prirode in v tej stvari precej 
zaostajamo za našimi sosedi. 
Naši ljudje so sicer znani po 
gostoljubnosti in dobroti, ven
dar nimajo navad, ki jih za
hteva razvit turizem. Primer

JESENIŠKI
PREROK

Vedel sem, da je šlo lani 
rez Podkoren 700.000 vozil. Ka
ko velika so ta vrata? So do- 
volj velika, da letos ne bodo 
Zaškripala?

Se vedno sva bila na jeseni
škem pločniku. Pozneje sva se 
Psedla in začela bolj urejeno 
Šovoriti v prostorih jeseniške
ga planinskega društva.

_ “Ozemlje jeseniške . občine 
'Jv'rščajo med turistično po
membna. V njej sta dva važna 
idejna prehoda: Podkoren in 
Rateče. Če upoštevamo, da se 
m Cii čez Predel in Vršič pride 
Jj našo državo, bi lahko rekli, 
aa je jeseniška občina v tu- 
f'zmu naše ozko grlo. Je to 
6zko grlo v resnici ozko?«

‘"Bojim se, da je. Vedno bolj 
Pa me je tudi strah, da bomo z 
Našimi načrti zaplavali. Uspeha 
,6 lahko nadejamo samo, če 
orno uskladili naše cene. Pri- 

m^rial sem pred kratkim cene 
» Kranjski gori s cenami v 
U JC1’ Pa sem prišel do zaključ
it’ nimamo več veliko skri- 
(V rezerv v cenah. Lonček k 
gtinarotinemu turizmu pa 
č%o pristavimo samo pod po- 
p Jem, da bomo cenejši. Njžje 
A1}« so nujne, ker samo na ta 
t^in lahko nadomestimo vse 
A.to, kar turisti pri nas pogre

lo, drugod pa jim to nudijo.«
t N n kaj sodi v zbirko pogre
bih stvari?«

Ip “Turizem je odvisen bolj ka- 
Ar kakšna druga gospodarska 
Al a Vnos t od ljudi. Zmotno je 
ernrec misliti, da je turizem 

H bo postelja, red, čistoča, hra- 
A in zabava v hotelu. Z de- 
Pijiem lahko do neke mere te 
i ari urejamo in pri nas na 
v i°st vlagamo največ denarja 
.Postelje in hotelske sobe. To- 

to ni edino, kar turizem

java, ki se mi vsiljuje, ni smeš
na: naš turizem je še v dobi 
kolovrata, medtem ko je turi
zem pri naših sosedih že v do
bi statev; pri nas je obrt, v 
sosednih državah pa je že in
dustrija.«

»Morda pa so razlogi, da pri 
nas ljudje turizma ne jemlje
jo resno, prikriti? Najbrž se 
ne zanesejo, da bi od njega 
lahko živeli. Na Jesenicah sem 
slišal, da vsi silijo v tovarne. 
Sodijo, da imajo v tovarnah 
bolj zanesljiv kruh. Veliko je 
tudi napačnega sklepanja, da 
bo dobiček od turizma pobral 
kdo drug.«

"Res je. Ljudje sprva niso 
verjeli, da je turizem resna 
zaposlitev in reden dohodek 
V kosteh imajo tudi še strah, 
da jim bomo z davki vse po
brali. Toda stvari se postopo
ma izboljšujejo. Ljudje se mo
rajo prepričati sami. In nič ni 
čudnega, če so turistične kre
dite izrabljali v glavnem za 
notranjo opremo stanovanj, hi
še in okolica hiš pa so zane
marjene, nihče ne skrbi za ce
ste, trgovine in stojnice pa bi 
lahko prešteli na prste. V ob
čini. ki računa, da bo skozi 
njo vozile letos okoli milijon 
vozil, sploh nimamo primerne
ga campinga za avtomobile. 
Ljudje so še vedno prepričani, 
da moramo graditi hotele, ker 
samo v hotelih lahko od turi
stov nekaj iztržimo. Samo s 
posteljami, čeprav jih bomo 
potrojili, pa našega turizma še 
ne bomo rešili porodnih kr
čev.«

To najbrž niso bile zadnje 
besede jeseniškega preroka o 
našem turizmu v letu turizma.

ZDRAVKO TOMAŽEJ

Tekmovanje bo postalo

tradicionalno
Petindvajset kilometrov iz Novega mesta so bile v Črmoš- 

njicah pod kočevskimi gozdovi nedavno smučarske tekme 
dolenjskih delovnih kolektivov, ki jih je organiziral občinski 
sindikalni svet Novo mesto.

Razen smučarskega društva Rog ima največ zaslug za orga
nizacijo tekmovanja Adolf Šuštar, tajnik ObSS, ki je s pomočjo 
smučarskega vaditelja Andreja Pirca tudi trasiral tekmovalno 
progo. Ker je Adolf Šuštar tudi sam navdušen smučar, nam je 
z veseljem povedal nekaj zanimivih podatkov o prvem smučar
skem tekmovanju delovnih kolektivov na Dolenjskem.

11!!!
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Takole so tekmovali dolenjski 
smučarji na Crmošnjicah

»Najbolj zanimivo pri vsem 
tem je,« je dejal tajnik občin
skega sindikalnega sveta Novo 
mesto, »da je bil interes za ome
njeno tekmovanje nad vsemi 
pričakovanji. Nastopili so pred
stavniki treh občin: Novega
mesta. Črnomlja in Trebnjega, 
startalo pa je kar 55 tekmoval
cev ...«

»So bili začetniki?«
»Sploh ne! Nastopili so tako 

rekoč najboljši dolenjski smu
čarji. zato so bile tekme razme
roma zelo kvalitetne.«

»Pripombe?«
»Najboljši smučarji so se 

pritoževali, da je bila proga 
precej zaprta. Ne morem trditi, 
da zanje tudi ni bila. Ker pa 
smo morali prilagoditi tekmo
valno stezo najboljšim, pa 
tudi tistim, ki znajo nekoliko 
manj, vseh pač nismo mogli 
zadovoljiti.«

»Pa organizacijski spodrsljaji, 
če Seveda ni bila organizacija 
povsem brezhibna ...?«

«Letos so nastopili vsi tek
movalci v eni sami kategoriji. 
V bodoče bomo morali upošte
vati predlog, da razdelimo na
stopajoče na starostne razrede. 
Tak je običaj, pa bolj pravično 
bi bilo.«

»Imajo Crmošnjice kot do
lenjski zimski športni center 
perspekti ve?«

»Vsekakor zelo lepe. Res je. 
da imamo tam zaenkrat le eno

samo smučarsko v'ečnieo in tudi 
eno samo gostišče. Smučišča pa 
so tako privlačna, in tudi snega 
je vsako leto dovolj za več me
secev smuke, da bo treba mi
sliti na nove investicije. Prepri
čan sem, da se nam bodo bogato 
obrestovale.«

»In kdaj boste ponovno or
ganizirali srečanje najboljših 
dolenjskih smučarjev?«

Sklep občinskega sindikalne-’ 
ga sveta Novo mesto in vseh 
nastopajočih je. da bi postalo 
smučarsko tekmovanje delovnih 
kolektivov na Crmošnjicah tra
dicionalno. V načrtu torej je, 
da bomo v bodoče vsaj enkrat 
letno organizirali tekme v ve
leslalomu. ki jim bomo pridru
žili tudi tekmovanje v sanka
nju.«

A. ULAGA

Delavske 
športne igre

Člani komisij za rekreacijo v 
delovnih kolektivih so se s ko
misijo za rekreacijo pri ObSS v 
Trbovljah sporazumeli, naj bi se 
letošnje delavske športne igre 
začele že v prvi polovici tega 
meseca, zaključna tekmovanja 
pa naj bi bila za rudarski praz
nik. Medtem ko so se lani ude
leženci športnih iger borili za 
prehodni pokal ObSS v šestih, 
se bodo letos borili v s edinih 
športnih disciplinah.

Verjetno je, da bodo razen v 
šahu in streljanju, vsepovsod 
drugod tekmovali po liga siste
mu. Da pa ne bi nepričakovano 
odpovedovali posameznih ekip, 
so se organizatorji odločili, da 
bo morala vsaka sindikalna po
družnica vplačati 50 N-din za 
vsako svojo prijavljeno nogo
metno ekipo, ter po 20 N-4in za 
vsako ostalo prijavljeno ekipo. 
Tekmovalo se bo v naslednjih 
športnih panogah: nogometu*
malem rokometu, odbojki, stre
ljanju, namiznem tenisu, keglja
nju in šahu. Posamezni liga od
bori bodo določili še sistem toč
kovanja za prehodni pokal, tako 
da ne bo, podobno kot lani, ne
potrebnega razburjanja. Organi
zatorji pričakujejo, da se bo le
tošnjih delavskih športnih iger 
udeležilo od 300 do 500 delavcev.

«ok ,

POGOVOR Z ZDRAVKOM MARINKOM, TAJNIKOM REPUBLIŠKEGA 
ODBORA SINDIKATA GRADBENIH DELAVCEV

V

Se mnogo je neizrečenega
Mnogokrat je slišati pripombe, da gradbeni delavci, po delu, ker to še ni dovolj 

... i • • .... , . _ speljano v vseh gradbenih pod-zlasti sezonski, niso zainteresirani za to, kaj se dogaja
v njihovih delovnih organizacijah ali pa, da se ne zani
majo za delo sindikata in podobno. To pa po besedah 
ZDRAVKA MARINKA, tajnika republiškega odbora 
sindikata gradbenih delavcev, ne drži.
»Treba je najti pravo obliko 

razgovorov, zlasti s sezonskimi 
gradbenimi delavci o proble
mih, ki jih tarejo, pa bo vsak 
kmalu spoznal, da se še kako 
zanimajo za svoje probleme,« 
meni Zdravko Marinko. »Še do
bro še spominjam, ko sem bil 
pred nedavnim na Jesenicah in 
se pogovarjal kar na dvorišču 
z delavci gradbenega podjetja 
»Sava«, me več kot tri ure niso 
spustili. Povedali so mi mnogo 
problemov, med drugim tudi. da 
že dve leti niso imeli sindikal
nega sestanka. Tudi mi smo se 
odločili, da bi v prihodnje sploh 
opustili klasične sindikalne se
stanke, ker se je v praksi izka
zalo, da so takšni masovni se
stanki precej nekoristni in več
krat nezanimivi. Pa tudi težko 
jih je sklicati.«

Tovariš Marinko je nato po
vedal, da bodo v naslednjih treh 
mesecih, dokler je v gradbeni
štvu še tako imenovana mrtva 
sezona, organizirali razgovore s 
sezonskimi gradbenimi delavci 
v manjših zaključenih skupinah

po delavskih naseljih, oziroma 
samskih domovih.

»Prepričan sem namreč,« na
daljuje Zdravko Marinko, »da 
bo beseda o problemih, ki tarejo 
gradbene delavce, na teh razgo
vorih stekla precej bolj gladko. 
Hkrati pa bo to precejšnja po
moč republiškemu odboru sindi
kata gradbenih delavcev sindi
kalnim organizacijam v gradbe
nih podjetjih.«

»Mimogrede, če poveste tov. 
Mari ko. kje boste začeli s temi 
razgovori in o čem se boste naj
prej pogovarjali?«

»S temi razgovori bomo za
čeli po delavskih naseljih in 
samskih domovih v Ljubljani. 
Teme pogovorov bodo seveda 
različne, predvsem pa tiste, na 
katere bodo delavci sami opo
zorili. Vem, da se bomo precej 
pogovarjali o mednacionalnih 
odnosih, saj, kot je znano, v 
nekaterih slovenskih gradbenih 
podjetjih dela tudi več kot 40 
odstotkov sezonskih delavcev iz 
drugih jugoslovanskih republik. 
Z naše strani pa bomo ponovno 
načeli razpravo o nagrajevanju

jetjih. Če pa imajo v gradbenih 
podjetjih že izoblikovana merila 
nagrajevanja, potem so ta me
rila mnogokje zelo pomanjklji
va. Namreč, še zmeraj se doga
ja, da pridni in kvalificirani 
gradbeni delavci ne zaslužijo 
dosti, več, kot tisti, ki si pri delu 
manj prizadevajo.«

Pomembna tema razgovora 
na teh sestankih z gradbenimi 
delavci po naseljih in samskih 
domovih bo nedvomno tudi živ
ljenjska raven teh ljudi.

»Posebna komisija pri repub
liškem odboru sindikata grad
benih delavcev, ki zdaj pregle
dujejo, v kakšnih razmerah 
živijo predvsem sezonski grad
beni delavci, je med drugim 
ugotovila, da ponekod živijo 
zelo slabo.« še pravi Zdravko 
Marinko, »V gradbenih podjet
jih v Krškem, v Litiji, v Črnu
čah in v Kočevju, bodo morali 
v najkrajšem času še mnogo 
storiti za boljše življenjske 
razmere gradbenih delavcev. 
Hkrati pa bi povedal, da pa 
imajo že skoraj vzorne življenj
ske razmere "vadbeni delavci 
pri SGP »Pionir« v Novem me
stu. Gradisu in Megradu v Ljub
ljani. pa tudi pri nekaterih 
manjših gradbenih podjetjih, 
kot so »Gradnje« iz Žalca, »Teh
nika« iz Škofje Loke in podob
no.«

M. 2.
vX\xv

^Jbieroma omenjamo nekaj takih vidikov, za katere sodimo, da 
or iih kazalo uveljaviti v splošnem aktu, s katerim bo delovna 
^nizati j a uredila višine nadomestila osebnega dohodka.
Tzzz je določal različne višine nadomestila^ po trajanju zapo- 

L;Vei po vzrokih zadržanosti, po trajanju zadržanosti od dela, na 
X' 80 vplivali zlasti medicinski vidiki (težavnost obolenja, traja- 

zdravljenja ipd.). Razčlenjevanje višine nadomestila po teli 
je pravzaprav posledica dolgoletnih izkušenj v razvoju 

slovstvenega zavarovanja. Zato jih kaže na primeren način u po
tipati, seveda glede na posebne razmere, kakršne so v posameznih 
CVnih organizacijah, in ki vplivajo na to, kako lahko upošteva- 
irj Posameznih vidikov konkretno deluje. Tako so npr. v rudarskih 
ti( Metalurških delovnih organizacijah delovni pogoji tako speci- 
V da bodo posebno pomembni nekateri medicinski vidiki, ki so 

^Posredni zvezi s težavnimi delovnimi pogoji. 
hrA‘cd vzroki zadržanosti od dela kaže razlikovati, za kakšno 

ie delavec obolel, ali gre za poškodbo pri delu ali za po
glej10 obolenje ali je odsotnost potrebna zaradi medicinskega pre- 

ali za nego obolelega družinskega člana. Med vzroki imajo 
lw odločilno prednost medicinski vidiki, med temi pa v prvi vrsti 

pri delu in poklicna obolenja. Vendar je najbrž umestno 
vati vzrok poškodbe pri delu; ali je poškodbi morda kriv 

PlVOc sam, ker je bodisi povsem opustil uporabo varnostnega 
tferjdočka ali je napravo celo odstranil. Utemeljena bi bila tudi 

Mpost višine nadomestila glede na to, ali je poškodba nastala 
M); h na delo ali z dela. Možna je diferenciacija tudi pri pokiic- 
lkž(10holenjih, ki sicer običajno nastanejo kot posledica posebno 
‘Mia Vih delovnih pogojev ali samega poklica. Toda takega obo- 

ie lahko kriv delavec sam, kadar ima na razpolago ustrezno 
%Veno zaščitno sredstvo, pa ga ne uporablja, ali kadar zanemarja 
t>ilv periodične zdravniške preglede v tolikšnem obsegu, da ni 

^Mogoče s preventivnimi ukrepi preprečiti obolenja, 
stop ,l starejših delavcih (preko 50 let) z daljšo delovno dobo na- 

bolezni, ki so posledica staranja in terjajo daljše zdrav- 
tO(ja > zaradi katerega mora delavec izostati z dela po večkrat. 
Wam° za nekaj dni, s čimer se ohranja delavčeva delovna 
kif>rci “host in preprečuje obolenje v težjih oblikah. Za takšne pri- 
(tol0> “i lahko delovne organizacije uredile poseben postopek za 

p aoje nadomestila osebnega dohodka.
■k Pokazala, da je utemeljeno vpeljati različne višine 

(b6r '"»stila osebnega dohodka za odsotnosti, ki trajajo kratek čas 
kje ‘ tri dni) za druge odsotnosti seveda s strogo določenimi

^kave°$tevana ie razlika med odsotnostjo zaradi medicinske pre- 
6 med delovnim časom ^ato, ker je izven delovnega časa ni

mogoče opraviti, ali zato ker je do nje v tem času prišlo po volji 
delavca. Če je nesporno, da preiskava ni bila nujna in da jo je 
bilo mogoče opraviti izven delovnega časa, potem delavec sploh 
nima pravice do nadomestila.

Posebno obravnavanje zaslužijo odsotnosti z dela zaradi nujne
ga zdravljenja po predpisih o vojaških vojnih invalidih ali zaradi 
odrejenih medicinskih preiskav in kontrolnih pregledov, ki so ne
ogibne z medicinskih vidikov in ki se jim delavec mora podvreči 
bodisi iz preventivnih bodisi iz kurativnih ozirov.

Delovne organizacije imajo tudi možnost, da za posamezne pri
mere težjega obolenja delavca, ki je sicer v slabih socialno-eko- 
nomskih razmerah, priznajo poseben dodatek k nadomestilu, če je 
delavcu tak dodatek potreben zaradi zahtevnejše, dražje oskrbe 
med zdravljenjem. Ne kaže pa priznavati takšnega nadomestila 
samo iz socialno-ekonomskih‘vidikov; za pomoč družini prizade
tega delavca ima delovna organizacija na razpolago sklad skupne 
porabe.

Pri določanju višine nadomestila osebnega dohodka morajo se
veda delovne organizacije upoštevati svoje ekonomsko-finančne 
zmogljivosti. Delovne organizacije bodo izplačevale ta nadomestila 
iz svojih sredstev za osebne dohodke. ttotemtakem bodo morale 
skrbno oceniti svoje zmogljivosti, da ne bi določene višine nado
mestila po splošnem aktu presegle razpoložljivih dohodkov.

Pri ocenitvi svojih zmogljivosti, ki so okvir za določanje višine 
nadomestila v splošnem aktu, velja izhajati načeloma iz novih pri
spevnih stopenj za socialno zavarovanje.

Z novimi stopnjami prispevkov iz osebnih dohodkov po določ
bah zakona o spremembah in dopolnitvah zakona o zveznih pri
spevkih iz osebnega dohodka (Uradni list SFRJ, št. 52 66), po do
ločbah zakona o najvišji meji, do katere smejo republike in občine 
določiti stopnje prispevka iz osebnega dohodka iz delovnega raz
merja (Uradni list SFRJ, št, 52/66) ter po določbah zakona o naj
višji meji, ki jo smejo doseči stopnje prispevkov za vse panoge 
socialnega zavarovanja v letu 1967 (Uradni list SFRJ, št. 52 66) bo 
na splošno obremenitev osebnih dohodkov s prispevki v letu 1967 
manjša, kot je bila v letu 1966.

S temi spremembami so neto sredstva za osebne dohodke v letu 
1967 obremenjena s skupno stopnjo vseh vrst prispevkov za 54,63 
odstotka, v letu 1966 pa je ta stopnja znašala 57,19 %. To pomeni, 
da so prispevki na 109 din neto osebnih dohodkov v letu 1967 za 
2,56 din nižji, kot minulo leto.

Seveda pa ta ugotovitev ne Izključuje možnosti, da bi v neka
terih delovnih organizacijah z visokim številom odsotnosti zaradi 
bolezni ali z nizkimi dohodki utegnili priti v težavnejšo finančno

situacijo. Zato se brez predhodnih finančnih analiz ni mogoče do
končno odločiti za višino nadomestil. Ker se določena višina ne 
more ravnati po vsakokratnem dohodku in ker lahko različna obo
levanja povzročijo nepričakovano večje izdatke od predvidenih, 
ker so ponekod tudi delovni pogoji težji,, kaže razmisliti o tem, 
ali ne bi bilo primerno in smotrno ponekod formirati celo poseben 
namenski sklad iz osebnih dohodkov, ker zakon izrecno govori, 
da delovne organizacije krijejo nadomestila iz svojih sredstev za 
osebne dohodke (12. člen zakona o spremembah in dopolnitvah 
TZOFSZ). Velja pa še pripomnili, da delovne organizacije izpla
čujejo nadomestilo osebnega dohodka tudi za prvih 30 dni. ko je 
zavarovanec v stacionarnem zdravstvenem zavodu. V takšnih pri
merih se zavarovancu odmeri nadomestilo po določbah 62. člena 
TZZZ, pri čemer se za prvih 30 dni vzame za osnovo višina nado
mestila po določbah splošnega akta delovne organizacije.

IV
Pri urejahju višine nadomestila osebnega dohodka za čas od

sotnosti zaradi bolezenske zadržanosti velja upoštevati novo .ure
ditev porodniškega dopusta. Spremenjeni prvi odstavek 76. člena 
temeljnega zakona o delovnih razmerjih daje delavki od 1. januar
ja 1967 dalje za nosečnost in porod pravico do nepretrganega po
rodniškega dopusta — najmanj 105 dni. V zvezi s to spremembo 
je sprememba prvega odstavka 70. člena temeljnega zakona o 
zdravstvenem zavarovanja. Ta namreč sedaj določa, da sc iz sklada 
zdravstvenega zavarovanja plačuje nadomestilo osebnega dohodka 
samo za prvih 105 dni porodniškega dopusta, torej samo za čas, 
kolikor la dopust najmanj traja po cit. določbi temeljnega zakona 
o delovnih razmerjih.

Določba, da traja porodniški dopust — »najmanj 105 dni.brez 
presledka« pomeni, da odslej delovne organizacije same' s svojim 
splošnim aktom določijo, koliko traja porodniški dopust delavkam 
njihove delovne skupnosti. Kjer bodo npr. imeli v svojem pravil
niku določeno, da ima delavka pravico do porodniškega dopusta 
v trajanju 133 dni. bo pripadal delavki v takšni organizaciji po
rodniški dopust 133 dni brez presledka, ne glede na cit. določbo 
76. člena temeljnega zakona o delovnih razmerjih.

Vendar pa bo sklad zdravstvenega zavarovanja kril nadomestilo 
v višini 80 oz. 100 % osnove samo za prvih 105 dni, nadomestilo 
za nadaljnjih 28 dni porodniškega dopusta, ki pripada delavki po 
določbi splošnega akta delovne organizacije, mora kriti delovna 
organizacija sama iž svojih sredstev za osebiV- dohodke.

(Nadaljevanje prihodnjič)
i

DELAVSKA ENOTNOST — Št. 8 — 4. marca 1967

X



IZateo gosfiodarimo

KAKO JE Z ZAPOSLOVANJEM NA GORENJSKEM? 01) VSEPOVSOD

Tovarna avtoopreme v Ptuju se lepo uveljavlja kot kooperant jugo
slovanske motorne industrije, predvsem pa kot dobavitelj sestavnih 
d el tov za TAM, TOMOS in CRVENO ZASTAVO. Na sliki: vsakda

nji motiv z linije stružnic. — Foto služba DE

SMO IMELI
PREVELIKE OČI?

Samo lani je število 
pravdnih sporov pred go
spodarskimi sodišči v Slove
niji naraslo na več kot 8000, 
število mandatnih tožb na 
80.060, število izvršb pa na 
50.000. In že v letu 1965 so 
naše gospodarske organiza
cije porabile za reševanje 
svojih sporov pred sodišči 
več kot 3,3 milijarde starih 
dinarjev. Tako ni čudno, da 
je bilo na seji skupščine Go
spodarske zbornice Sloveni
je nekajkrat poudarjeno, da 
bi se gospodarske organiza
cije, v kolikor bi se poslu
ževale ^stalnega zborničnega 
razsodišča, mogle izogniti 
dobršnemu delu, točneje 
vsaj tretjini stroškov. Mož
nost prihranka vsaj milijar
de starih dinarjev pa je vse
kakor vredna premisleka.

dišča od vseh 65.000 sporov, ko
likor jih je bilo v predlanskem 
letu, reševala ka.r devet desetin 
.spornih zadev s' področja plačil
nega prometa. Kakšni so bili 
lanski podatki, še ne morefri z 
vso gotovostjo reči, sodim pa, da 
ne bodo bistveno drugačni. To 
tudi potrjujejo podatki za celj
sko območje, kjer je lani odpad
lo na plačilni promet 104 mili
jone starih dinarjev, na izvršbe 
54 milijonov, medtem ko so zna
šali stroški za pravdne spore le 
16 milijonov. Torej gre tudi v 
tem primeru za približno deseti-

Zato smo zaprosili za razgo
vor tudi tovariša Jožeta Pernu- 
ša. predsednika Višjega gospo
darskega sodišča v Ljubljani. 
Predsednik nam je v daljšem 
razgovoru 'razvil svoje poglede 
na vprašanja, o katerih je v eni 
prejšnjih številk govoril tovariš 
Jožko Žiberna, tajnik stalnega 
razsodišča pri Republiški gospo
darski zbornici, in o možnosti, da 
bi bilo mogoče prihraniti mili
jardo starih dinarjev na račun 
sporov pred sodišči.

»Najprej moram povedati, da 
so predvidevanja o tem', kako 
naj bi zgolj z arbitražo prihrani
li celo milijardo, povsem ne- 
osnovana,« je dejal predsednik 
Višjega gospodarskega razsodišča 
v Ljubljani. »Za tole gre: spri
čo pomanjkanja obratnih sred
stev žele dobiti gospodarske 
organizacije izplačane terjatve, 
brž ko je to mogoče. Zato tudi 
prepuščajo plačilne naloge v re
ševanje sodiščem. Tako so so-

Toda govoriti o prenosu pri
stojnosti pri obravnavanju pri
silnega plačilnega prometa in 
izvršb z gospodarskih sodišč na 
razsodišča, je nesmisel. Res pa 
bj bilo možno to prenesti na 
Službo družbenega knjigovod
stva, saj je navsezadnje plačil
ni promet s pravnega stališča 
za gospodarska sodišča povsem 
nezanimiv. Po drugi strani pa 
bo tudi v tem primeru plačilni 
promet še vedno povezan s stro
ški za gospodarske organizacije.

Torej je po mojem mnenju 
treba govoriti o možnosti pri
hranka le pri tisti desetini 
pravdnih sporov, ali v 6500 pri
merih, kot jih je bilo, denimo, 
predlanskim. Strinjam se, da je 
sodstvo v splošnem procesu de- 
etatizacije zaostalo in vam lahko 
tudi povem, da že dlje časa pote
kajo razgovori o temeljiti reor
ganizaciji, in bi bržčas zato v 
tem primeru le bilo vredno raz
misliti o prenosu nekaterih spo
rov na organe izven sodišč. Pre
pričan sem, da bi mogle gospo
darske organizacije same ali pa 
preko arbitraže, reševati vsaj 
fakturne spore. Pri oceni, da je 
takih sporov letno kakih 2000, bi 
bil, upoštevaje prihranek pri 
taksah, najvišji privarčevani 
znesek približno 500 milijonov 
starih dinarjev. Ne gre sicer za 
milijardo, vendar pa za pomem
ben prihranek.

MATJAŽ VIZJAK

Vse za dom,' 
službo m izlete

rooeino hiša
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OBSEŽNE NALOGE 
V ZAPOSLOVANJU

Zaposlovanje je še zmeraj nenačrtno in prilagojeno le trenutnim potrebam - 
Kam se bo usmerilo 2750 mladih, ki bodo letos končali šolanje?

Ce bi zaposlovanje na območju petih gorenjskih ob
čin, to je Jesenic, Radovljice, Tržiča, Kranja in Škofje 
Loke sodili po minuli skupščini Komunalnega zavoda 
za zaposlovanje iz Kranja, bi lahko rekli, da na Gorenj
skem ni posebnih problemov. Pa vendar ni ravno tako. 
Problemov je tudi na Gorenjskem precej, na kar je 
delno sicer opozorila skromna razprava na skupščini, 
o čemer pa veliko bolj poglobljeno govori gradivo, ki je 
bilo pripravljeno za to sejo.

DELOVNE ORGANIZACIJE 
ŠE ZMERAJ 

ZAPIRAJO VRATA
Lani je bilo na kranjskem 

Komunalnem zavodu za zapo
slovanje prijavljenih za zapo
slitev 7439 delavcev, od tega 
2150 žensk. Ponovno so zaposlili 
5418 delavcev, prvič pa se ,je 
zaposlilo 1570 delavcev. Pri tem 
je značilno, da je število žensk, 
prijavljenih za zaposlitev, raz
meroma majhno, kar velja tudi 
za število delavcev, ki so se pr
vič zaposlili. Po drugi strani pa 
je izredno visoko število žensk 
med brezposelnimi, in sicer kar 
610 od skupnega števila 979. Na
sploh pa se je lani zaposlenost 
na Gorenjskem v primerjavi s 
predlanskim letom znižala za 
0,25 odstotka, predvsem na ra
čun negospodarskih dejavnosti.

Če še naprej analiziramo za
poslovanje na Gorenjskem, je 
med tistimi, ki iščejo prvo zapo
slitev, največ mladine, ki konča 
osemletno šolanje ali kakršnoko
li poklicno šolo. Podatki pa še 
razkrivajo, da dekleta najteže 
najdejo zaposlitev. Problem za
poslovanja mladih se je zaostril 
zlasti v obdobju po reformi, ker 
si delovne organizacije prizade-' 
vajo ob nespremenjenem številu 
zaposlenih povečati obseg proiz
vodnje in dvigniti produktiv
nost. Povedati pa moramo tudi, 
da so nekatere delovne organi
zacije na Gorenjskem že odprle 
vrata mladim, kar velja pred
vsem za kovinsko, elektro, gu
marsko industrijo in metalurgi
jo. Toda zaposlovanje mladine 
je še vedno dokaj nenačrtno, 
usmerjeno predvsem v zadovo
ljevanje trenutnih potreb in ve
liko manj odraz dolgoročne ka-

strokovnih kadrov, da je gospo
darstvo Gorenjske že doseglo za 
svoje tehnološke in poslovne 
procese ustrezno kadrovsko 
strukturo, ali pa, da morda ti 
procesi že zagotavljajo tisto 
stopnjo produktivnosti dela, eko
nomičnosti in rentabilnosti, kot 
jo dosegajo v razvitejših drža
vah in da zato ne potrebuje 
novih strokovnjakov?

Ali pa se morda za tem po
javom vendarle ne skriva neko 
drugo dejstvo, namreč, da ohra
njajo v delovnih organizacijah 
sedanji kadrovski sestav, ker se 
že zaposleni strokovni kader 
upira pomlajevanju svojih vrst 
in ker bi le-to pretilo omajati 
suverenost njihovega položaja v 
delovnih organizacijah? Ali pa 
za tem tiči še vedno neprebu
jeno spoznanje upravljavcev, tla 
je eden izmed odločilnih ele
mentov boljšega gospodarjenja, 
povečevanja produktivnosti de4 
la, prav nenehno izboljševanje 
kadrovske strukture?

A kot rečeno, 'vprašanja so 
ostala brez odgovora. Toda slej 
ko prej bo treba nanje odgo
voriti. In z vsemi argumenti. Že 
zato, ker samo ugotavljanje raz
mer še ne razkriva globljih 
vzrokov zanje, ker zalo tudi ne 
more pomeniti napotka za ak
cijo.

KAM PO KONČANI ŠOLI?
Poseben problem v zaposlo

vanju pa pomeni mladina, ki 
zapušča šolske klopi. In vse tako 
kaže, da bo prav ta problem

za kranjski Komunalni zavod 
za zaposlovanje letos še posebno 
trd oreh. Po približnih podatkih 
bo namreč dokončalo obvezno 
osemletno šolanje 2570 učencev 
in učenk. Od tega se jih želi 
vpisati kakih 400 na gimnazijo 
in srednje strokovne šole, blizu 
1000 učencev in učenk se je že 
odločilo bodisi’za uk bodisi za 
priučitev v posameznih pokli
cih, medtem ko 1350 mladincev 
in mladink še ne ve, kam prav
zaprav po obveznem šolanju.

In spet se vsiljujejo neka
tera vprašanja:. ali bodo zmog
ljivosti učnih mest omogočale, 
da se bo vsakdo od teh mladih 
državljanov tudi lahko izučil 
poklica, ki si ga želi? V ko
likšnem nasprotju so želje te 
mladine s potrebami in mož
nostmi gospodarstva na Gorenj
skem?, Kakšne profile kadrov 
sploh potrebujejo gospodarske 
organizacije na Gorenjskem? 
Slednjič, v kolikšni meri bi lah
ko preko poklicnega usmerjanja 
uspeli razreševati nasprotje med 
željami mladine in potrebami 
gospodarstva?

Skratka, še veliko vprašanj. 
Razprava na minuli skupščini 
kranjskega Komunalnega zavo
da za zaposlovanje sicer ni dala 
odgovorov nanje, čeprav so ne
kateri člani opozarjali na njihov 
pomen. Toda službe zavoda bo
do morale čimprej poiskati od
govor nanje, da bi tako zavod 
uspešno opravil svojo osnovno 
nalogo, ki se razkriva v uskla
jevanju potreb gospodarstva po 
novem kadru z možnostmi in 
željami novih kadrov po zapo
slitvi. Zatrjevati, da se ponujajo 
možnosti zaposlovanja mladine 
v gostinstvu, trgovini, turizmu 
in obrti, ne da bi ob tem vedeli, 
koliko kadra sploh potrebujejo 
te panoge, kakšen bo v bližnji 
prihodnosti njihov, razvoj in ko
likšne bodo zato njihove kadrov
ske potrebe in kakšen je možen 
dejanski dotok novega kadra, je 
še zmeraj samo govorjenje na 
pamet, reševanje problema, ki 
je sicer lahko rešitev — lahko 
pa tudi ni.

M. Ž.

• TRBOVLJE:
Zadnje razprave v trbovelj

skih delovnih organizacijah o 
srednjeročnem programu raz
voja so ponovno opozo
rile na potrebo, da tako 
samoupravni organi kot vod
stva delovnih organizacij V 
prihodnje namenijo več pozor
nosti poslovno tehničnemu so
delovanju oziroma povezova
nju s sorodnimi delovnimi or
ganizacijami in tudi na ta na
čin dosežejo v poslovanju kar 
najbolj optimalne poslovne 
uspehe in zagotovijo nadaljnji 
razvoj delovnih organizacij.

V Trbovljah izstopa v se
danjem razdobju predvsem po
treba po zagotovitvi tesnejše
ga sodelovanja v premogovni
štvu, gradbeništvu, industriji 
gradbenega materiala, projek- 
tivi, kovinsko predelovalni in
dustriji, še precej več pa je 
možnosti tudi v trgovini, tu
rizmu, obrti in še na nekaterih 
drugih področjih. Predvsem 
bo treba utrditi spoznanje, da 
se morajo ozki tovarniški in
teresi podrediti skupnim inte
resom, še posebej, če ugotav
ljamo, da zmogljiv as tl posa
meznih delovnih organizacij 
niso polno izkoriščene in da bi 
bilo mogoče proizvodnjo ob 
sodelovanju povečati in zapo
sliti nove delavce.

• STORE:
Komisija za družbeno ak

tivnost žena pri sindikalni po
družnici Železarne Store ja 
sklenila, da bodo letošnjo pro
slavo 8 marca prostettili Ž« 
dan prej popoldne v prostorih 
doma Mlinarjevega Janeza na 
Teharjih. Organizirati namera-1 
vajo kulturni program, pogo
stitev vseh zaposlenih žensk 1 
železarni, bolne delavke pa bo- 
do obiskali in obdarili.

Zakaj pa bodo praznovali 
dan žena že dan pred prazni
kom? Zato, ker imajo zapos
lene ženske v štorski železarni 
po pravilniku o delovnih raz
merjih tega dne prost — seve
da plačan — delovni dan.

• TRBOVLJE:
Trboveljska podružnica SD^ 

je lani vložila pri občinskih 
sodnikih za prekrške v Trbov
ljah, Zagorju ob Savi, Hraš*' 
niku in pri Okrožnem javne*11 
tožilstvu v Ljubljani 57 prija*1 
zoper tamkajšnje delovne o*" 
ganizacije. Razlog prijav ' 
gospodarski prekrški ozir o/ 
prestopki. Služba družbene? 
knjigovodstva je hkrati s pf*' 
javo zaprašila, naj jo obveS*6 
o učinku prijav ...

NOVOPREM NA TRDNEJŠIH TEMELJIH

drovske politike delovnih orga
nizacij.

NEZAPOSLENOST
STROKOVNJAKOV

NARAŠČA

Hptimlzeiii sta pomolu
Po podatkih kranjskega za

voda za zaposlovanje je med 
nezaposlenimi na Gorenjskem 
tudi kakih 70 delavcev s sred
njo, višjo ali visoko izobrazbo. 
To število bržčas ne bi bilo pro
blematično, če brezposelnost 
strokovnih kadrov ne bi še na
raščala. i

Vendar niti razprava na seji 
Komunalnega zavoda za zapo
slovanje hiti gradivo za to sejo 
nista odgovorila na vprašanje: 
zakaj strokovni kadri med brez
poselnimi? Zakaj strokovni ka
der zaman išče zaposlitve, ko pa 
vendar tako zelo poudarjamo 
potrebo po boljši kadrovski 
strukturi v delovnih organiza
cijah, ko drug drugega prepri
čujemo o tem, da lahko boljše 
gospodarjenje zagotovimo pred
vsem s strokovno bolj usposob
ljenimi kadri. Naj zato pomeni 
naraščanje števila nezaposlenih

Domžalski pomenki z Ivanom Mrakom, predsedni
kom občinskega sindikalnega sveta, Zdravkom Gertma- 
nom, referentom za kadre pri občinski skupščini, in Ste
fanom Horvatom, direktorjem podjetja Novoprem o 
gospodarjenju nekdanjih Invalidskih delavnic Domžale 
oziroma današnjem Novopremu, so razkrili, da se je 
v tem malem delovnem kolektivu v zadnjih mesecih 
marsikaj spremenilo,

O invalidskih delavnicah smo že pisali v našem ted
niku pred dobrimi štirimi meseci. Malo, ali točneje po
vedano, skoraj ničesar pohvalnega nismo takrat ome
njali. Razprava na zboru delovne skupnosti oktobra 
lani je namreč pokazala, da kolektiv invalidskih delav
nic ni enoten, da je vprašanje notranjih odnosov več 
kot pereče, prav tako vprašanje proizvodnje, osebnih 
dohodkov in celo obstoja delovne organizacije...

»Poudariti moram, dU je nek
danji tajnik sindikalne podruž
nice v invalidskih delavnicah 
neosnovano širil po svoji, delov
ni. organizaciji vest, da je di-
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nama L JU BI J AN A

V BLAGOVNICI S STANOVANJSKO OPREMO
NAMA. WOLFOVA 1 
NA IZBIRO 

V 1. NADSTROPJU:
e posteljne perilo, prešite In volnene odeje
• dekorativno blago
• serviete, prti. brisače
• preproge, tekači, obloge tal, zavese
• gospodinjski aparati, hladilniki, štedilniki, sesalci, lo

ščile!. mešalci, bojlerj!
• radio aparati, televizorji, gramofoni, magnetofoni, tran

si štor ji, radijske In TV antene
• svetilke: stropne, stenske, namizne, stoječe

Nakup pohištva in gospodinjskih aparatov tudi na potrošni
ški kredit — ,l0rodstotni popust pri plačilu z devizami

E50E05Z3CE1 IIG IH G
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rektorja vsilila občina«, mi. je 
povedal Zdravko Gertman, refe
rent za kadre pri občinski skup
ščini Domžale. »Mislim, da so se 
želeli polastiti direktorjevega 
stolčka nekateri ljudje, ki pa za 
to delovno mesto niso imeli po
gojev. Od tod tudi gonja proti 
direktorju. Povsem jasno pa je, 
da je od vseh kandidatov za di
rektorsko mesto v invalidskih 
delavnicah najbolj ustrezal po
gojem Štefan Horvat, zato je kot 
kandidat tudi uspel. O kakrš
nemkoli vsiljevanju ne bi mogli 
govoriti .. .«

Direktor Novoprema Stefan 
Horvat »vsiljevanja« ni želel ko
mentirati. Na vprašanje, kaj je 
napravil za svoj kolektiv, pa je 
dejal:

»Se vedno smo v težavah, ki 
jih pripisujem nekdanjim zasta
relim. prijemom gospodarjenja. 
Ko sem prišel v podjetje proiz
vodnja ni bila organizirana, po
djetje na primer sploh ni imelo 
svojega proizvodnega plana. 
Marsikaj se je v zadnjih mese
cih obrnilo na bolje, marsikaj 
pa je seveda še danes zelo na
robe. Se vedno imamo precejš
nje zaloge, ki se jih doslej še 
nismo mogli znebiti. Tako ima

mo pri podjetju Slovenija šp0^ 
kar za 9 milijonov starih d1' 
narjev svojih izdelkov, na zal®' 
gi nam ležijo kavči v vrednos1! 
7 milijonov dinarjev. Ce ne j*1 
svoje proizvodnje preusmerja11, 
bi bilo še težje...«

Ko sem pred meseci prisos1! 
voval izboru delovne skupno5* 
invalidskih delavnic, sem lahl^ 
slišal, da nekateri zaslužijo k* 
maj za »kruh in kavo«. Tako ■*_ 
naprimer septembra lani zasl*1' 
žil Franc Smrekar, obratovo® 
ja v Hrašnicah, komaj 18.3*' 
starih dinarjev'. Tudi drugi * 
niso mogli pohvaliti z ne 
koliko višjimi osebnimi dohod®

»Osebni dohodki' naših del3\ 
cev so v minuiiih mesecih Pot\ 
sli,« je to pot povedal Stef3' 
Horvat. »Lani so znašali n3'; 
osebni dohodki v povprečju ’. 
tisoč S-din na mesec, ob koflc
leta pa smo jih dvignili za 12 b 
Ce ne bi imeli toliko zalog. ( 
bilo seveda malce drugače. W , 
pa znaša samo vrednost zaloS 
materialu 39 milijonov S-d*11’

PERSPEKTIVNA
PRIHODNOST

Kljub težavam so v N0'« 
premu optimisti. Pravijo 
se vedri in da je najhujše & 
rekoč za njimi.

»Zaradi preusmerjanja Pr°L, 
vodnje imamo sicer težave. P 
pričan pa' sem. da bo k P13
spet za vse dovolj dela. V
tu Homec bomo namreč mofL 
poslati 17 delavcev na kolek1* .„

na*ni dopust, ker trenutno nir0t^ 
dela. Toda to so kratkotrajne 
žave . .. Prav včeraj smo 
jemali proizvodni program za $ 
tošnje leto. po katerem na:LeI 
celotni dohodek podjetja po^V

'"Vod lanskih 72 na 142 
S- din in vse kaže. da ga t>°
izpolnili .. « ,g'

Tako sodi direktor NoV°P 
ma Stefan Horvati

ANDREJ ULAGA
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Izobraževanje in kultura
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Informacija o tem, kako danes po občinah ocenjujejo 
stanje in probleme na področju kulturno-prosvctne dejav
nosti kakor tudi uvodni referat, so pogojili na zadnji razšir
jeni seji Republiškega sveta Zveze kulturno prosvetnih orga
nizacij Slovenije med prisotnimi zelo heterogeno razpravo. 
Spodbudni primeri kulturnega dela in ustvarjanja pogojev za 
kulturno delo in življenje v občinah so sc prepletali s črno
gledostjo izjav in ocen glede možnosti za kulturno delo, kar 
je bilo po presoji nekaterih povsem upravičeno, a drugih 
zopet mnogo manj. Vsekakor pa ne bi smeli posameznih 
Ugotovitev prehitro posploševati. Kaže, da se precejšen del 
kulturnih delavcev v amaterskih organizacijah ne znajde 
dobro v novih okoliščinah in je precej demoraliziran, zato 
pa tudi včasih bolj zagret v besedah kot pri konkretnem 
kulturnem delu. Ta tudi v situaciji, ko konkretne okoliščine 
niso naklonjene kulturnemu delu, ne moremo zanikati vsega 
tistega, kar je bilo na tem področju storjenega v dveh zad
njih desetletjih. A glede sedanjosti in prihodnosti se bo pač 
treba navaditi razločevati, kaj so slabe odločitve zaradi ne
razumevanja potreb kulture, kaj pa je ekonomsko nemogoče 
kulturi nudili že danes, v današnjih razmerah.

Predvsem se mnogi niso stri- 
v. ''^li z oceno, da bi bilo vse 
a„ ^Ugač.e, če bi imela kultura več
:ii 
bi 
ob 
'0-

%arj,a. Stabilnejša sredstva za 
■'ilturo 'so resda potrebna, zlasti
^ normalno delo kulturnih in 
, -Učil - " "
Ptr— *
^tuclj. Tudi Zveza kulturno- 
'°svetnih organizacij se bo mo-

J^a zato vključiti v prizadeva
jo za izoblikovanje sistema fi- 
”abciranj;a na področju kultur
ah dejavnosti, ki naj bi ga 
jtedvidorpa izdelali do 1968. To- 

Prav kulturno-prosvetne or- 
P- rnizacije se tudi kasneje ne 
iv .?do mogle opirati le na zako- 

I‘e izvore sredstev za kulturo, 
je prav program njihove de

dnosti treba kar najbolj pri
lasti' delovnim

canjc-

za-
so

Prešernova
družba

**r3a članarino 20 N-din bo 
%?e rnova družba izdala za 
1 člane konec leta, 1967 

Prešernov koledar za 
1968

Kranjec: IZ N ASIH
h.. ’x roman 
i1** Troy: SEDEM NAS JE,

I. >»n'V, tVmkler: TISTI IZ ZE-I- ITI
ULICE, mladinska po

li. h'*'
89>nfek Bohanec: SLOVEN- 

!, besedna umetnost 
d? Prosti izbiri eno izmed 
ijvTačilnih knjig. To si član 
Iti 6re k redni knjižni zblr- 
g0’-“:rugi dve pa prejme, če 
it„P1&ča po 5 N-din za vsa-

član bo prejel še eno 
h V,« lz prejšnjih Progra- 
, Op. Prešernove družbe 
'■MUČILNE KNJIGE 
!, V| LI KMETIJSKI STROJI 

Knd» Mareon: S PLETIL- 
HbalN KVAČKO 

kit„=ia Grum; SODOBNO 
^."HANje V DRUŽINI

uU , 20 N-din bodo člani pre- 
?. N.rt.rei SEDEM KNJIG, za 
vNvp n Pa DEVET KNJIG za- 

'Mfte poučne in praktične

h! 'ilal!!' 1*med knjig prejme- 
e atti6 « lahko vezano v celo 
alti ec doplačajo po 2,50 N-
_ Vat vsako.

i.,n,r> vas. d« se naročite 
s.^-drj. KNJIŽNA POTICA 

k'-,hoiižno zbirko T.TUD- 
» »1 n™;t,Oa (ta N-din brnš. 
linV:xtu n CPT-' in revijo ob- 
»■Jo . (40 N-din'. vse piač-
T° So vAV "Kmhih.

C, "A-trp.NB.T3R KNJIGE
5*-1b nsrna”,'SU,e,n ln snreie-
h,r»e i-rn6l,a poverjeniki, knli- 

P' 4I/I uPrava v Ljubljani.

končno ljubiteljsko kulturno 
združevanje in delovanje.

M’adina. O njej so dejali, da 
je je vedno več, ki si želi kul
turnega življenja, toda ni ljudi, 
k; bi z njo delali. Delo organi
zatorja kulturnega življenja ali 
umetniškega mentorja je pri 
nas Zelo malo cenjeno, so ugo
tavljali. Prosvetni delavci bi 
morda lahko res več storili za 
kulturno Življenje mladine v 
okviru svobodnih šolskih de
javnosti, izven šole na bi morali

h kulturnemu delu z mladino 
pritegniti tudi ljudi drugih po
klicev. V kulturno prosvetnih 
organizacijah nasploh zelo manj
ka strokovnih kadrov oziroma 
amaterjev z večjim strokovnim 
znanjem. V zadnjih letih je šlo 
skozi različne seminarje sicer 
ogromno število slušateljev, a 
dela jih mnogo manj. Zakaj? Ali 
se njihovo delo podcenjuje, ali 
hodijo na seminarje vedno isti 
liudje, ali je izbor ljudi za semi
narje nezadovoljiv, ali je sam 
sistem izobraževanja slab? Na 
ta vprašanja bo treba enkrat te
meljiteje odgovoriti. Morda ljudi 
odbija večno razpravljanje o 
starih in novih oblikah dela. ne 
da bi kdaj bolj nadrobno oce
nili in povedali, kaj je v enem 
ali drugem resnično kulturno 
vrednega. In končno še nekaj: 
občine plačujejo svoje prosve- 
tarje, čeprav tudi teh ne najbolje, 
a skoraj. nikjer ne najdejo de
narja, da bi kot dolgoročno in
vesticijo štipendirale in nastavi- „ 
le Človeka, ki bi skrbel Za kul
turno podobo kraja in bil ani
mator vseh ljudi, ki lahko pri 
tem karkoli pomagajo.

Tudi ostrih besed na račun 
dela Zveze ni manjkalo' način 
obravnavanja kulturnih proble
mov, na tem forumu je že vrsto

let enak, razprave ne rodijo, 
stališč, ki bi vodila h konkret
nim rezultatom, Zveza se pre
malo uveljavlja v republiki kot 
sooblikovalka nacionalne kul
turne politike, njena stališča ne 
prihajajo v javnost in ne spod
bujajo polemik in končno, preši
bak in nesistematičen je tudi 
vpliv Zveze na kulturno pro
svetne organizacije. Zveza bi 
morala zopet opraviti pregled, 
ki bi pokazal, ali sredstva za 
kulturo v občinah glede na na
rodni dohodek nazadujejo ali se 
vendarle kakorkoli povečujejo.

Razprava je načela še marsi
kateri problem, toda za konec 
kratkega poročila vendarle eno 
skupno ugotovitev: V bodoče bi 
se morala Zveza lotevati bolj 
konkretnih nalog in njeni dogo
vori bi morali postati bolj ak
cijski. Spodbudne primere prak
se bi morala bolj popularizirati 
in tako tudi drugim organizaci
jam, ki zaenkrat še bolj razmiš
ljajo o svojem nepopularnem 
položaju kot o svojem delu. po
kazati pota. ki kam pripeljejo. 
Eno prvih vprašanj, ki naj bi 
ga Zveza v prihodnje temeljito 
obravnavala, pa naj bi bilo 
vključevanje mladih v kulturno 
življenje in delo.

S. G.

kolektivom, 
denarja za nedoloče-

namene in še to le pri di- 
^storju podjetja, gotovo res ni- 
t‘a dosti skupnega s takim smo- 

Toda nekateri primeri, ko 
j kulturno- prosvetne organi- 

v, ?cije oziroma njihove zveze za- 
' ^eresirale delovne organizaci- 

t, celo za večletni prispevek, 
i penjen za dolgoročnejše 

Deljene kulturne akcije,
^ko spodbudni. 

t | Tudi o tem, ali imamo kul- 
il> - programe ali ne, so bila 
v* učenja dokaj različna. Medtem 
k uj f° prvi trdili, da programov 

: ji,, r jo odraz neke splošne r.e- 
I livno*tj so drugi trdili, da 

l” tju?rarrn so, le da jih ponavadi 
' »V l6 ne Pregleduje in ocenjuje, 

.lih razvrednoti, saj sred- 
dajejo kulturi še vedno iz- 

1 (Jo admin: strativno-prora- 
%o ali kot podporo. In tretji 

jt Ugotavljali, da je na področ
ij, ^Ulturnega življenja še zelo 
t * j praznega prostora, odsot- 
k| ‘ Programov, ki bi pomenili 
<j0 Urno informacijo, propagan
da Drogramov poklicnih kultur- 

| li6 institucij, kulturno poletni - 
| in razgovor o problemih 

Gnesti, estetsko vzgojo in

Tudi mikavno urejeno izložbeno okno lahko pridobiva nove bralce

ŽEJNE PREPELJATI 
PREK VODE

(Nadaljevanje s 1. strani)
ti na mnenje, da materialne za
dolženosti v Sloveniji ni mo
goče reševati še naprej tako bo
leče na račun šolstva in šolni
kov.

Predvsem so izrazili določe
no skepso glede tega torej, kako 
zakon nakazuje razreševanje 
materialne osnove šolstva. Izra
čun sredstev je še vedno nare
jen na osnovi proračunske po
trošnje iz leta 1966, ne pa na 
osnovi ovrednotenih pedagoških 
normativov. Številke kažejo, da 
je šolstvo lani realiziralo 61 mi
lijard 100 milijonov S-din. Letos 
naj bi investicije postale neob
vezne, anuitete naj bi prevze
li tisti, ki so najeli posojila, za 
dejavnost pa naj bi iz republike, 
občin gospodarstva in lastnih 
dohodkov šol zbrali 56 milijard 
900 milijonov S-din (nasproti 
lanskim 49 milijardam 200 mili
jonov S-din), kar je povečanje 
za 7 milijard 700 milijonov din 
oz. za 9 0/n. Toda v januarju le
tos beleži osnovno šolstvo že za
mujanje v osebnih dohodkih za 
11 ”/«. to pa je blizu 6 milijard 
S-din, če bi ta "zaostanek hoteli 
nekriti, da o sredstvih, ki potem 
še ostanejo za materialno osno
vo šolstva, snloh ne govorimo. 
Pol "g tega je veliko vprašan je 
ali bomo predivdenih 6 milijard 
300 mili j. S-din zbrali po pro

stovoljni poti iz gospodarstva in 
ali bodo občine povečale v skla
du s predvidevanji svoj delež za 
7,9»/» ob tem, da bodo same 
sprejemale minimalno stopnjo 
prispevka za izobraževanje in 
v- gojo.

Dejstvo je že danes, da se 
šolstvo ne razvija v skladu s 
predvidevanji družbenega na
črta, da je lani padla udeležba 
šolstva v narodnem dohodku od 
4,7 %> na 4,3 % in da bo letos 
namesto predvidenih 4,8 % zo
pet padla za kakšno desetinko 
od lani. Slišati je bilo tudi pri
pombo na to, da bomo sredstva, 
ki jih bomo privarčevali zaradi 
zaostrenih pogojev za uveljav
ljanje pravice do otroškega do
datka, porabili za pokojnine, na
mesto da bi jih namensko vla
gali v otroško varstvo in vzgojo 
In še to. Predvidena dinamika 
povečevanje sredstev za izobra
ževanje je torej v Sloveniji 9<l/o. 
toda v Bosni je predvidena za 
22.9 °/ii, v Hrvaški za 22,3,%, v 
Srbiji pa za 21 “/o.

V razpravi je bilo tudi ugo
tovljeno, da ne kaže. da bi bili 
letos storjeni premiki znotraj 
proračunske potrošnje in inve
sticij v korist šolstva. Torej se 
odnos do šolstva ni spremenil 
Zaradi materialne situacije pa v 
zakonskem osnutku tudi ni na
kazanih perspektivnejših rešitev 
glede uveljavljanja družbeno

priznanih stroškov izobraževa
nja in njegovih posameznih ele
mentov, kar naj bi omogočalo 
izravnavanje standarda šolanja. 
Glede posebnih izobraževalnih 
skupnosti so ugotovili, da so 
ostale le bolj mrtva črka na pa
pirju, kot pa resnični stimulans, 
ki bi pospeševal proces direkt
nega povezovanja gospodarstva 
in družbenih služb z izobraže
valno sfero in s tem odpiral 
možnosti za večjo racionalizaci
jo šolske mreže. Sploh je glede 
mnogih vprašanj prevladovalo 
mnenje, da je predlagatelj za
konskega osnutka zaradi težke
ga materialnega stanja v repub
liki pustil nedorečenih vrsto od
nosov, čeprav bi lahko za mar
sikaj vsaj v prehodnih določi
lih dostal časovne roke, do ka
terih bi posamezna odprta vpra
šanja morali rešiti in tako od
preti šolstvu neko perspektivo.

To pa bi seveda terjalo ostro 
ločevanje letošnje situacije od 
nogojev, kj jih za orihodnie ho
čemo ustvariti šolstvu. Ce bo 
ostalo v glavnem tako. kot je 
zdaj zapisano v zakonskem os
nutku, tako so sklenili tokratno 
razpravo, bodo sindikati prisi
ljeni med članstvom začeti akci
jo za posebne dogovore med sin
dikati in predstavniki družbeno 
političnih skupnosti za razreše
vanje perečih problemov zapo
slenih v šolst-.-u.

KAKO BI KOMENTIRALI VI?
tur

JAVNO MNENJE:
Več kot polovica 

anketiranih se za
vzema za republi
ko kot glavnega fi
nancerja dejavno
sti kulturnih insti
tucij.

Zakaj? So razočarani nad prakso financi
ranja s strani občin? Prepustili smo tokrat 
komentar direktorju Celjskega ljudskega 
gledališča, tov. Slavku Belaku. Igralci tega 
gledališča so nas v televizijski predstavi dru
gega nadaljevanja Dumasovih »Treh muške
tirjev« takole opozorili: »... Smo cenejši kot 
oštirji, le obiščite nas spet...« To je bil signal 
za nas, da jih tarejo materialni problemi.

Če se ljudje danes zavzemajo za republiko kot glav
nega financerja dejavnosti kulturnih zavodov, je dejal tov. 
Belak, to prav gotovo ne počno iz želje po centralizaciji 
sredstev. V našem primeru tudi ne zato, ker bi bili raz
očarani nad prakso financiranja s strani celjske občine, 
ki je naš ustanovitelj. Morda ta težnja izvira preprosto iz 
spomina na čase, ko so bile vse službe razdeljene na raz
rede in je bila izobrazba kakor tudi stopnja zahtevnosti 
oziroma odgovornosti dela vrednotena enako. Po decen
tralizaciji ustanoviteljskih pristojnosti in obveznosti na 
celjsko občino naše gledališče, beleži stagnacijo, tako v 
pogledu vrednotenja našega dela kot pogojev za naše delo. 
A kriva ni celjska občina.

Celjsko ljudsko gledališče je bilo do 1956. leta mestna 
institucija, naslednje štiri leta pa okrgjna. V tem času 
se je kulturni vpliv gledališča tako zelo razširil na ob
močje občin, ki predstavljajo celjsko regijo, da je bilo več 
kot polovica predstav izven matične gledališke hiše. Zdaj 
je gledališče zopet celjska občinska kulturna institucija, 
obstajajo pa tudi zahteve širšega regionalnega področja po 
živem in stalnem gledališkem življenju. Ker pa te zahteve 
niso enake pripravljenosti tudi plačati naše delo, je število 
gostovanj v regiji in izven njenega območja padlo na tre
tjino vseh naših predstav. V zadnjem času odhajamo le še 
tja, kjer so nam pripravljeni povrniti vsaj efektivne stro
ške gostovanja, to pa seveda ni še realna cena predstave. 
Politika Republiškega sklada za pospeševanje kulturnih 
dejavnosti sicer omogoča z delnim prispevkom sklada fi
nancirati gostovanja poklicnih gledališč, tudi našega. Toda 
le s tem eksistenčno vprašanje našega gledališča ne more
mo bistveno reševati. V letošnji sezoni je celjska občina 
ponovno poskusila pridobiti finančno soudeležbo za izva
janje programa gledališča s strani občin celjske regije. 
Njihov prispevek naj bi bil v sorazmerju s številom pred
stav, ki jih odigramo na gostovanjih (lani 37 %). Že več
krat ponavljena akcija celjske občine pa zopet ni uspela.

Daleč sem od tega, je dejal tov. Belak, da bi verjel, 
da bi 'se iz enega finančnega izvora vsi lahko nasitili. Toda 
republika bi morala imeti svoj kulturni koncept in tako 
izdelan sistem financiranja kulturnih dejavnosti v repub
liki, ki bi omogočal postopno realizacijo kulturnega kon
cepta. To pa ne pomeni, da bi morala republika direktno 
financirati iz enega izvora vso kulturno dejavnost. Jasno 
je. da neka regionalna kulturna institucija ne more biti 
samo v breme ene občine. Medobčinsko financiranje na 
povsem prostovoljni osnovi se je zataknilo. Na gledalca 
celotnega finančnega bremena gledališča ni mogoče pre
nesti, saj bi v takem primeru morali ali prenehati delovati 
ali se povsem podrediti okusu publike.

Letos smo zaprosili za 119 milijonov S-din. Zazdaj še 
ne vemo, kakšna bo naša usoda. Ta negotovost nas ovira 
tudi pri delu. V letošnji repertoar smo npr. uvrstili pred
stavo Shakespeara. Predstavo študiramo, jo le počasi 
opremljamo, toda vse kaže, da jo bomo iz denarnih raz
logov lahko postavili na oder šele na začetku druge sezone.

Pravijo, da smo predragi. Kako je s tem? Dolžni smo 
odigrati 150 predstav, odigramo jih preko 200. Igralec, ki 
je odigral namesto 80 predstav 180, dobi za to presežno 
delo v sezoni vsega skupaj 142.000 S-din ob povprečnem 
mesečnem dohodku nekaj manj kot 79.000 S-din. In, ali 
bo lahko toliko igral 40 let? Zaradi takega nagrajevanja, 
ki močno zaostaja za nagrajevanjem drugih z enako kva
lifikacijo, je tudi še prisotno prepričanje, da je celo sistem 
plačilnih razredov bil bolj pravičen.

Lotili smo se zakona o financiranju področja vzgoje in 
izobraževanja. Ali je prav, da nismo istočasno začeli pro
učevati tudi financiranja kulturnih dejavnosti, saj je to 
področje z onim prvim zelo povezano. Pravimo, da bomo 
za kulturo proučili sistem financiranja do 1968. leta. Toda 
kaj bo s kulturnimi institucijami dotlej, bodo institucije, 
ki pokrivajo regionalne kulturne potrebe, vse dotlej zmogle 
životariti? Ne gre lt za gledališče. Zavod za spomeniško 
varstvo v Celju se je razvil v strokovno dobro organizi
rano regionalno institucijo. Zaradi denarnih razlogov pa 
bo postal zopet občinska služba. In kdo in za kakšen denar 
bo v drugih občinah celjske regije skrbel za spomeniško 
varstvo?

Z letošnjo sezono smo v gledališču dvignili samoprispe
vek gledalcev za 60 %. Kljub temu so nam abonmaji na
rasli za 28 %. Toda to je še vedno malenkosten delež pri 
našem celotnem dohodku., ki ga moramo ustvariti. Celjani 
dajejo iz svojega žepa resda le 0,4 % od narodnega dohod
ka, v republiki je ta odstotek 1,2%. Toda ali srrfemo hi
treje dvigati samoprispevek, ne da bi negativno vplivali 
na strukturo naših gledalcev?

PRIHODNJIČ: Skoraj tretjina anketiranih v 
kulturnih institucijah izjavlja, da nima 
možnosti vplivati na odločitve samouprav
nih organov
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TOVARIŠ GLAVNI UREDNIK:
V prilogi vam pošiljam od

govor na članek Mariole Kobal 
»Zapeljivi blišč številk«, ki je 
izšel v vašem časopisu 11. fe
bruarja 19G7. Vljudno vas pro
sim, da moj odgovor v skladu z 
zakonom o tisku objavite v isti 
obliki in na isti strani pod na
slovom »Resnični blišč številk«.

DR. ALOJZ FIJAVZ, 
direktor Zdravstvenega doma 

Velenje

Resnični 
Miše številk

Članek Mariole Kobal v De
lavski enotnosti od 11/2-1967 
»Zapeljivi blišč številk« pred
stavlja pamflet, kateri ni- bil na
pisan z namenom objektivno 
kritizirati zdravstveno službo, 
temveč jo blatiti in ji škodovati. 
Njeno podcenjevanje vitalno 
statističnih podatkov govori sa
mo po sebi o resnosti pisca tega 
članka. Njene trditve v članku 
so popolnoma neresnične in bom 
to tudi poskušal dokazati v svo
jem odgovoru. 2e način, da svo
jih 46 intervjuvancev, katere 
navaja v uvodu članka, nj iz
brala po sistemu, po katerem se 
običajno opravijo resne ankete. 
Imena ljudi je dobila od Steva 
Petroviča, dopisnika Borbe v 
Velenju, katerega ZD Velenje in 
jaz osebno tožimo pred sodi
ščem zaradi širjenja laži o 
zdravstvenem domu in o meni, 
dovolj nazorno kaže, s kakšnim 
namenom je bil napisan ta čla
nek. Osebe, katere navaja, da 
naj bi jim bila storjena krivica, 
hišo bile niti vse osebno inter- 
vjuvane. O vseh je na razpolago 
medicinska dokumentacija, iz 
katere je razvidno, da pri nobe
nem ni bila narejena napaka 
pri zdravljenju niti'kakšna dru
gačna krivica. Strokovna komi
sija, katera bo pregledala me
dicinsko dokumentacijo o vseh 
navedenih primerih, bo lahko 
podala svoje objektivno mnenje. 
Mnenja sem. da se ugotovitev 
komisije ne bo razlikovala od 
mojih trditev. Mariola Kobal v 
članku navaja in citira tovari
šico Vido Gradišar. Imenovana 
je na sestanku celotnega kolek
tiva ZD Velenje javno izjavila, 
da nj izjavila niti besede tega, 
kar je napisano v članku in 
da bo od sodišča zahtevala za
doščenje zaradi laži. ki jih je 
napisala Mariola Koba1 Tudi 
dr. Miodrag Perišič se je delno 
distanciral od izjav, katere Ma
riola Kobal pripisuje njemu.

Mariola Kobal verjetno še ni
koli v svojem življenju ni bila 
v rudniku, ker nripisuie 400 de
lovnih invalidov zdravstveni 
službi v Velenju. Res je, da je 
štexril» invalidov v RT- Velenje 
visoko. Temu so krivi naporni 
delovni posoli, delno tudi to, da 
pred dvaiset:mi ■ leti pogoji za 
sp>ejem v rudnik n!«o b’li tako 
ostri. Sprejeti so jvli tudi takš
ni delavci, katerih fizična zmog
ljivost ni b’"i*» odgovarjajoča za 
rudarski poklic. Vse to in še 
nesreče, katere se tudi z nai- 
boVšo zaščito ne dajo prepreči
ti. pogovtipio nastanek invalid
nosti. Zdravstvena služba pri 
sistematskih pregledih, ki ji h 
redno opravi5a vsako leto. od
kriva liud.i z bolezenskim, zna
ki, za katero nrizosleti sr-mi ni
ti ne vedo. Te norm odkrite bol
nike. kateri seve/t-i za ian^kn 
delo v ipterpsu niitmvocm zHrnv- 
ja niso ven enosobni pre-lsfnr-lia 
invalidski Vnrrveiii, da rtn.Him 
Ustrezno i o - i e /t~tn v mmi ab 
]7for| 'P'’0, p”elo“nri 5f"nvi10 i -
Ji-HOV ^T, TT/pT r»r> 'o cn š pTzol ’ ri’(
J J J Irofbrfnr’ m c«aH * H °1 O

1o ^ ’ n V-T| licfnovne-a H r-1 C\ T T PO /%TO 
j"opc;fij v o /-sr* 111 p P7iVn*
ma ne more poslabšati *rdihove-

ga dosedanjega zdravstvenega 
stanja

Zdravstveni dom Velenje je 
že meseca junija 1965 sprejel 
koncept, kateri si šele danes s 
težavo utira- pot v zdravstveni 
službi SR Slovenije. Zdravstve
ni delavci v Velenju so sami 
zavestno sprejeli sklep, da so 
oni odgovorni pri trošenju skla
dov zdravstvenega zavarovanja. 
Izjasnili so se za racionalno ko
riščenje sredstev sklada, upošte
vajoč pri tem vedno interese za
varovancev oziroma občanov. V 
ZD Velenje je bil tudi sprejet 
sklep in ga tudi izvajamo, da 
zdravniki nosijo pretežni del 
odgovornosti za stanje skladov 
zdravstvenega zavarovanja, saj 
oni s svojimi ukrepi direktno 
vplivajo na potrošnjo' skladov. 
Od racionalnosti njihovih ukre
pov je odvisno, kako se koristi
jo ta sredstva. Zdravniki v ZD 
Velenje so prevzeli nase odgo

žati frekvenco v. posameznih 
ambulantah tako, da ima zdrav
nik več časa za bolnika, da ga 
zdravi, in da ni samo triažer. 
Težki milijoni so bili dani za 
ambulantno službo in mnenja 
smo, da precejšnji del vzrokov, 
zakaj je zdravstvo zašlo v takš
no situacijo, v kateri smo da
nes. leži v tem, ker ambulant
na služba ni odigrala povsod 
svoje vloge. Z izboljšan iem de
la ambulantne službe pri nas 
se je število poslanih polni- 
kov v bolnišnici, katerih je bi
lo v letu 1964 Ca 5.000. zmanj
šalo v letu 1966 na 3.000. Isto
časno se je zmanjšala tudi umr
ljivost in obolevnost na območ
ju naše občine, kar je razvidno 
iz statističnih podatkov, ki so 
na razpolago v ZD Velenje. Vse 
to govori o solidnem delu na
šega kolektiva.

Avtorica članka meni in 
zdrav-stvenim delavcem očita,
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: Predsedstvo republiškega odbora Sindikata delavcev g
g družbenih dejavnosti Slovenije je dne 24. januarja 1967 j§
§j razpravljalo med drugim tudi o problemih zdravstvene g
f| službe v Velenju in ugotovilo, da je dejansko odstotek g
= invalidiziranja delavcev v Velenju visok in da Zdrav- g
g stveni dom Velenje v smislu znanih stališč strokovnih in ||
g oblastvenih organov SRS ne izpolnjuje potrebnih pogojev. g
H da bi opravljal funkcijo zdravstvenega centra, kot tudi §§
§f komunalna skupnost Ravne ne izpolnjuje zakonskih po- ||
g gojev za obstoj. Zaradi tega prihaja do problemov v ve- g
H len.jski zdravstveni službi in tudi v notranjih odnosih =
g v samem zdravstvenem domu. g
§ PREDSEDSTVO i
1 RO SINDIKATA DELAVCEV g
1 DRUŽBENIH DEJAVNOSTI g
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vornost za bolniški staiež. Po 
našem mnenju te odgovornosti 
ne more prevzeti gospodarska 
organizacija ali predpostavljeni 
zavarovanca, saj oni ne odreja
jo staleža. Staiež odobrava 
zdravnik in zato nosi večji del 
odgovornosti tudi on. Mi smo 
še pred leti, ko nismo zastopali 
tega koncepta, imeli na območ
ju naše občine izredno visok 
bolniški staiež. Sedaj nam ga je 
uspelo znižati na približno 4 % 
in to seveda ne na škodo bolni
ka. Naš moto je vedno bil, da 
bolnemu človeku pripada vse. 
Držimo se tudi koncepta, da ne
kdo, ki je laže poškodovan ali 
lažje bolan ter njegovo zdrav
ljenje ne zahteva ležanja, da ga 
premestimo na ustrezno lažje 
delo v polnem ali skrajšanem 
delovnem času in to na tak na
čin, de ni oškodovan pri svojem, 
zaslužku. Tako dela dnevno na 
območju naše občine od 80 do 
100 ljudi na lažjem ustreznem 
delovnem mestu v polnem ali 
skrajšanem delovnem času. Tudi 
ti delavci, ki -čakajo na oceno 
po invalidski komisiji in pri ka
terih ni predvidena popolna ne
zmožnost za delo, delajo na 
ustreznem delovnem mestu, na 
katerem v večini primerov 
ostanejo tudi po oceni invalid
ske komisije. S takšnim nači
nom dela in s takšnim pristo
pom zdravstvene službe k vpra
šanju bolniškega staleža, nam 
je staiež uspelo zmanjšati. Se
veda pa vsa zasluga za znižanje 
bolniškega staleža ni samo v 
zdravstveni službi. Pomemben 
faktor pri ten je tudi relativ
no visok standard delavcev v 
Velenju, dobra in higienična sta
novanja, dobra higiensko teh
nična zaščita v rudniku in še 
razni ostali faktorji. Vse to 
vpliv? na bolniški staiež, ne pa 
dinar, kot to trdi Mariola Ko
bal V svojem članku.

Zdravstvena služba v Vele
nju se je postavila na stališče, 
da mora napraviti čim več do
ma. seveda samo to, čemur je 
strokovno kos brez škode za 
zdravje bolnika. Z boljšo orga
nizacijo, dela nam je uspelo zni

da smo omejevali pošiljanje ot
rok v kopališko klimatske usta
nove. To ni res. V ZD Velenje 
imamo na razpolago vse podat
ke imensko, katerim ni bilo 
odobreno kopališko-klimatsko 
zdravljenje. Odobreno jim ni bi
lo samo v primeru, če ni bila 
indikacija za takšno vrsto 
zdravljenja, ali če zdravnik, ki 
je predlog napravil, ni priložil 
ustrezne medicinske dokumen
tacije. Mi smo vedno zagovar
jali kopališko-klimatsko zdrav
ljenje v normalnem obsegu. 
Smatramo tudi danes, da je ta 
vrsta zdravljenja za nekatere 
bolezni nujno potrebna. Naspro
tovali smo pa temu in nasprotu
jemo še danes, da bi ta vrsta 
zdravljenja bila neke vrste letni 
dopust na račun sklada zdrav
stvenega zavarovanja, kar je v 
preteklosti v resnici mnogokrat 
tudi bilo.

Zdravstveni službi novinarka 
očita, da je v Velenju denar pr
vi in bolnik zadnji. To je zelo 
neobjektivna trditev, katero 
zdravstveni dom s svojim delom 
popolnoma negira. V zdravstve
nem domu Velenje ni noben 
zdravstveni delavec nagrajen po 
številu pregledov v ambulanti. 
Tudi specialiste, ki jih imamo, 
ne nagrajujepio po številu pre
gledov. Iz naših analitičnih po
datkov je razvidno, da število 
storitev stagnira. Dviguje se le 
število storitev, ki so potrebne 
za boljšo diagnostiko obolenj. 
Zdravstveni delavci v Velenju 
so bili vedno proti participaci- 

. ji zavarovancev in so tudi še 
danes. Vse to dokazuje, da dinar 
ne igra bistvene vloge v tem 
smislu, kot ga hoče delavcem 
ZD pripisati Mariola Kobal. So 
pa zdravstveni delavci v Vele
nju zelo zainteresirani na tem, 
da se skladi zdravstvenega za
varovanja racionalno koristijo. 
Posebno pa v tej situaciji* ki je 
danes, ko je manj sredstev na 
razpolago. Zdravstvena služba 
želi s svojim boljšim delom, z 
boljšo organizacijo same zdrav
stvene službe, in to ne samo 
ambulantne, temveč tudi hospi- 
talne, nuditi vsaj isti obseg 
zdravstvene zaščite prebival
stvu. kot jo je nudila do sedaj. 
V teh naših naporih pa nam 
takšni članki, kot je članek 
»Zapeljivi blišč številk« Ma
riole .Kobal lahko samo škodu
jejo.

Predsednik UO 
dr. IVAN ZUPANC 

1. r.
Predsednik sveta ZD 

dr. ANTON ČREPINŠEK 
1. r.

Direktor ZD 
dr. ALOJZ FIJAVŽ 

1. r.

Odgovor 
Vide Gradišar
Novinarka Mariola Kobal je 

v članku »Zapeljivi blišč šte
vilk« navedla izjave pod nare
kovaji, iz česar je videti, kot 
da bi šlo za moje izjave, kar pa 
nj resnica. To, kar piše v tem 
članku, češ da sem izjavila, ni 
resnično in je potvarjanje dej
stev.

Vsebina mojega razgovora z 
novinarko je bila izključno v 
tem, da medsebojni samouprav
ni odnosi v kolektivu zdravstve
nega doma niso zdravi in da so 
potrebna prizadevanja,, da se to 
uredi. Nisem pa dajala nikakih

izjav o osebnostih niti nisem go
vorila o strokovnih problemih 
velenjske zdravstvene službe. 
Tak način pisanja ne omogoča 
razreševanja problemov, pač pa 
ustvarja še slabše odnose v de
lovni skupnosti.

. VIDA GRADIŠAR 
fizioterapevtka v ZD Velenje

Uredništvu
Delavske
enotnosti

Vaša novinarka Mariola Ko
bal je podala moje »glavne iz
jave« o zdravstveni službi v 
Velenju v svojem članku »Za
peljivi blišč številk« v tako 
spremenjeni in njenim lastnim 
hotenjem prilagojeni obliki, da 
se s tem ne strinjam in prosim, 
da se objavi ta popravek.

S svojo izjavo — ki je prav
zaprav izvleček iz najinega več 
kot polurnega razgovora — sem 
želel prikazati realno stanje, ki 
pa nima nobene zveze s ten
dencioznim napadom na Zdrav
stveni dom Velenje.

Konkretno:
— Na njeno vprašanje, če 

vem za primere, da so ljudje 
opozarjali, da morajo še bolni 
na delo, sem odgovoril pritrdil
no s tem, da so bile to izjave 
posameznikov.

— Na njeno vprašanje, ki se 
je nanašalo na obravnavanje te
ga problema na centralnem de
lavskem svetu pa sem ji odgo
voril: Delovne enote redno
obravnavajo problematiko ne
zgod in bolnih, kot problem pa 
to ni izbilo in ga zato centralni 
organ tudi ni .obravnaval.

— Pojasnilo glede preventiv
nega dinarja pa je bilo sledeče: 
2e leta traja na našem rudniku 
borba za doseganje nižjega sta
leža bplnih in to na račun si- 
mulantov. Pri plačevanju pre
ventivnega dinarja, ki po po
godbi iz leta 1962 lahko doseže 
največ 500.000 S-din mesečno, 
smo izhajali iz načela, da naj 
zdravniki ne bi bili stimulirani 
od večjega števila pregledov, 
ampak od večjega števila zdra
vih.

Zaključil sem s tem, da ' ni 
bilo. primerneje nagrajevati 
zdravstvene delavce po odstotku 
zdravih, ne pa bolnih delavcev.

— Izjava, da je zdravstveno 
preventivo čas prerasel, je ne
mogoča in ne vem iz katerega 
konca izhaja.

— Razmišljanje o lastni am
bulanti je bolj plod razmišlja
nja vaše novinarke, pravzaprav
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Odmevi
na
repor
taži :

njenega konkretnega vprašanja*) 
Odgovoril sem ji, da smo mnogo l 
razmišljali o raznih oblikah pre
ventivnega zdravljenja, da pa 
je enotni zdravstveni c enter,, 
glede na potrebe in možnosti 
nudenja tudi specialnih pregle
dov, primernejši in gospodar-; 
nejši.

Dovolite mi, da ob zaključku 
še pripomnim, da se z vašim 
pristopom k obravnavanemu 
problemu ne strinjam. Očitki, ki 
jih navajate, so preveč resni, da 
se lahko obravnavajo samo s 
citiranjem govoric. Enostransko 
obravnavanje problemov gotovo 
ne pripomore k njihovi razre
šitvi. Pri tem bi vaše uredništvo 
samo opomnil, *da še ni minilo 
leto dni, odkar ste v vašem ča
sopisu objavili žele pohvalen 
članek o delu Zdravstvenega • 
doma v Velenju. Ali je v krat
kem obdobju res vse postalo 
tako črno?

Moje izjave je objavila vaša 
novinarka pod naslovom »Res- ' 
niča?« Vljudno vas prosim, da 
ravno v skladu s tem naslo
vom objavite to moje pojasnilo.

ERNO RAHTEN

Pripomba
uredništva
Delavske
enotnosti

Objavljamo odmeve na re
portaži naše sodelavke Mariole 
Kobal o problemih v velenjski 
zdravstveni službi, ki smo ju 
objavili 11. in 18. II. letos. Ob
javljamo jih v taki obliki, kot so 
bili napisani; spremenili nismo 
niti besedice in od tod tudi raz
ne slovnične oziroma jezikov
ne napake.

O motivih, ki so navedli to
varišico Vido Gradišar jevo u> 
tovariša Erna Rahtna, da napi
šeta svoje popravke, ne želimo 
razpravljati, ker se nam — 
vsaj trenutno— to ne zdi potreb
no. Pripomnili bi samo to, tla 
drugi intervjuvanci (bilo pa jih 
je skupaj 46) niso imeli pripomb 
na objavljene izjave, kar velja 
tudi za izjave raznih velenjskih 
zdravstvenih in družbeno poli
tičnih delavcev.

Odgovor predstavnikov ZP 
Velenje, ki ga objavljamo, n® 
vnaša kaj prida novih elemen
tov za osvetljevanje razmer v 
velenjski zdravstveni službi, saj 
je večina teh podatkov na en ati 
drug način bila objavljena že v’ 
reportaži tovarišice Kobalov* 
ki je izšla v DE 13. februarja- 
Objavljamo pa ga vseeno zato- 
ker pač priznavamo pravic0 
vsem neposredno prizadetim, d* 
povedo svoje mnenje tako. K«* 
sami menijo, da je prav; če s° 
ob tem iz vzrokov, ki jih saibj 
pač najbolj poznajo, izpustil’ 
odgovore na razna bistvena vpra
šanja, ki smo jih zastavili, je 1» 
pač njihova stvar.

Predstavniki ZD Velenje oči' 
tajo Mario!i Kobal, da je napi' 
sala »pamflet, ki ni bil napisah 
z namenom objektivno kritizira" 
ti zdravstveno službo, temveč j° 
blatiti in ji škodovati«. Najbf' 
ne samo nam. temveč tudi -sefl] 
našim bralcem ni jasno, rak a J 
naj bi Mariola Kobal želela bla
titi velenjsko zdravstveno služ
bo? Pisala je o njenih proble
mih, z edinim namenom, da j'*! 
pomaga rešiti; če je pri tem k3' 
pogrešila, to prav gotovo ni sto
rila iz zlonamernosti. Dejstvo S3 
je, da teh problemov ne more
mo zanikati. Predstavniki Z** 
Velenje jih sicer ne vidijo »" 
nje je v velenjski zdravstev11 
službi vse v najlepšem redu; 
nas pa to ne velja in očitno ia' 
ko ne mislijo tudi ne samo mno
gi Velenjčani, temveč tudi ra*' 
ni forumi.
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